
Proletarci vseh bežel5združite se*

ZAVAROVALNICA
SAVA W

Centrala: LJUBLJANA, MIKLOŠIČEVA CESTA 19/1
Poslovne enote: CELJE, ČAKOVEC. JESENICE, KOPER. KOPRIVNICA, 
KRANJ, KRŠKO, MARIBOR, MENGEŠ, MURSKA SOBOTA. NOVA GORICA, 
NOVO MESTO, POSTOJNA, TRBOVLJE in LJUBLJANA s poslovalnicama 
Zagreb in Rijeka

RAZŠIRJENA SEJA PREDSEDSTVA RS ZSS
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V AKCIJO ZA PRAVILNO
UVELJAVITEV XV. AMANDMAJA
Predsedstvo RS ZSS zavzelo stališča do raznih problemov uveljavljanja XV. amandmaja zvezne ustave 
in XIII. amandmaja slovenske ustave # V drugi fazi razprav o dopolnitvah pokojninskega in invalid
skega zavarovanja morajo sindikati konkretizirati svoja stališča in predloge ® Podpora akciji izdelave 
splošnih aktov o sistemizaciji v delovnih organizacijah 0 Sindikati se pridružujejo stockholmskemu 
apelu za takojšnjo sklenitev miru v Vietnamu, od ZR Nemčije pa zahtevajo, da onemogoči aktivnost zlo

činskih emigrantskih organizacij
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Razširjena seja predsedstva I^S ZSS, ki je bila 2. julija, je obravnavala zlasti dve točki 
dnevnega reda te seje: o tem, kaj se dogaja in kaj morajo sindikati ukreniti v zvezi z 
uveljavljanjem XV. amandmaja zvezne ustanove in XIII. amandmaja naše republiške ustave 
ter o nalogah sindikatov v zvezi z dopolnitvijo invalidskega in pokojninskega zavarovanja, 

ki naj bi bila z zveznim zakonom uveljavljena prihodnje leto

5fdJGA KONFERENCA LJUBLJANSKIH SINDIKATOV

SINDIKATI: »Ljubljana 
potrebuje program razvoja«

Bregar: »Ljubljana ni samo družbeno politično, upravno in kulturno- 
^anstveno središče naše republike, temveč je tudi zelo pomemben gospo- 
‘krski dejavnik. Njen gospodarski potencial predstavlja skoraj 28 odstotkov 
Ce|otnih zmogljivosti Slovenije. Zato menim, da se moramo brez obotav- 
'j^ja opredeliti v naši razvojni gospodarski politiki za podpiranje glavnih 
^silcev gospodarskega napredka. Gre za tiste gospodarske organizacije v 
‘^ustriji, gradbeništvu, prometu, trgovini, turizmu, ki so že doslej dokazale 
s svojimi uspehi in razvojnimi programi sposobnost gospodarskega in po

slovnega prodora na domačih in tujih tržiščih ...«

fekn ?C •'*e v?rok°v> ki so na- 
skegVa!i predsedstvu Ijubljan- 

Mestnega sindikalnega 
a sklicanje druge konferen- 

sPori a kateri so obravnavali go- 
tivearslia gibanja in perspek- 
^rok 2V°ja Ljubljane. Eden od 
kotjf °v za sklicanje omenjene 
Pri al^nce j® bil tudi t;i, da so 
Jiubb ravnavaniu problemov v 
žtvjj Jatlski industriji, gradbeni- 
krtjgl.. storitvenih dejavnostih, 

in živilski industriji, 
•lih riB- v sindikatih družbe- 
W ^avnosti delegati na prav- 
?trou.,0l?Canih občnih zborih 

.. jh sindikatov Ljubljane 
Si1dikLZeli°- da se ljubljanski 
•talij,; 11 opredelijo glede na- 
la^oj §a družbenoekonomskega 
-'o, . jubljane, To zahteva-
•••h ^ izvenelo na vseh obč
nih , °yih, delavci v Ijubljan- 
naiiirej ektivih- Med njimi je 
?PsZoviiVSe manj neprizadetih 
l'2eriev -ev malodušnih kri- 
+ ‘jo vse vež tistih, ki

tj.^uoliani napredek ter s 
t0 živij^ tePŠe in boga-

pomeni, da se bo realni obseg 
dobrin, ki jih proizvaja industri
ja, v dveh letih, to je lani in le
tos, povečal za nekaj manj kot 
30 odstotkov, v gradbeništvu pa 
za 35 do 40 odstotkov.

Na drugi konferenci ljub
ljanskih sindikatov so delegati 
pa tudi Rudi Bregar, predsed
nik Mestnega sindikalnega sveta 
Ljubljane, ocenili, da je ta 
vzpon .ljubljanskega gospodar
stva pogojen z dokaj obsežno, 
čeprav še vedno nezadostno mo
dernizacijo proizvodnje, ki je 
bila opravljena v minulih letih, 
nadalje z uvajanjem sodobnih 
tehnoloških in organizacijskih 
metod in postopkov, povečanjem 
produktivnosti dela, ki je po
rasla za 6 do 7 odstotkov itd. 
V zvezi s tem je bilo slišatit da 
so največ naredili glede moder
nizacije v Kolinski tovarni hra
nil, v Leku, Pivovarni Union, 
Zmaju, Metalki. Slovenijalesu,

Prehrani, Gradisu, PTT podjet
ju itd.

Med zunanjimi pogoji, k; so 
spodbudili tolikšno gospodarsko 
aktivnost, seveda ne smemo mi
mo splošnega oživljanja gospo
darske konjukture v Evropi za
nemariti učinkov nekaterih -- 
po mnenju udeležencev na kon
ferenci — preveč poenostavlje
nih posegov na področje kredit
no monetarne politike.

»Prevelika sredstva dokaj 
lahkih kreditov,« je med drugim 
dejal Rudi Bregar, predsednik 
ljubljanskih sindikatov, »pri ka
terih je bil pogosto zanemarjen 
princip selektivnosti, so spodbu
dila potrošnjo preko naših 
zmogljivosti. Zelo močan uvoz, 
podprt s širokogrudnimi zadol
žitvami na račun nakupov do
ločenih investicijskih objektov, 
je povečal pritisk na dinar, po-

(Nadaljevanje na 6. strani)

V razpravi o uveljavljanju 
ustavnih aimiandmajev, ki delov
nim organizacijam omogočajo 
postaviti tak mehanizem samo
upravnih organov, kakršen naj
bolj ustreza njihovim pogojem 
in potrebam, so sodelovali tako 
rekoč vsi člani predsedstva. Ker 
pa na drugi strani naše današnje 
številke objavljamo celotno be
sedilo stališč predsedstva slo
venskih sindikatov do tega 
vprašanja, nam bo dovoljeno, 
da to razpravo samo povzame
mo tako, kot je na njenem zak- 
ključku storil predsednik RS 
ZSS Tone Kropušek:

V sindikatih smo že opravili 
veliko dela pri razščiščevanju 
vsebinskih vprašanj uveljavlja
nja XV. amandmaja; doslej 
smo organizirali 24 seminarjev 
s približno 1.300 udeleženci ter 
25 sektorsknh posvetovanj. Da
nes zato že v glavnem vemo, kaj 
hočemo, vemo pa tudi, česa ni
kakor ne smemo dopustiti. Smo 
sredi burne politične akcije, v 
kateri pa naše delovanje ne mo
re biti omejeno samo na zavi
ranje škodljivih teženj pri uve
ljavljanju ustavnih amadn,ma
jev, temveč moramo priti na 
plan tudi z našimi koncepti in 
konkretnimi predlogi.

Ne glede na dopuste mora
mo s to akcijo nadaljevati tudi 
v poletnih mesecih, jeseni pa jo 
še bolj okrepiti. O vsebinskih 
vprašanjih uveljavljanja ustav
nih amandmajev morajo raz
pravljati vse osnovne organiza
cije sindikatov, zato pa jim mo- 

, ramo zagotoviti pomoč naših ak- 
‘ tivistov in strokovnjakov. Ni 
prav, da se nekateri občinski 
sindikalni sveti še niso vključi
li v to našo akcijo; nujno je, da 
vsaj sedaj, ko smo zavzeli sta
lišča do uveljavljanja ustavnih 
amandmajev, o teh Zaključkih 
organizirajo razprave v osnov
nih organizacijah. Pri tem naj se 
povežejo z ostalimi dejavniki v 
občinah — mi pa bomo naše 
zaključke poslali tudi občinskim 
organizacijam ZK — s predlo

gom, da organiziramo skupne 
delovne teame, ki naj bi delova
li enotno«.
REALNOST RAZPRAV O DO
POLNITVAH INVALIDSKEGA 
IN POKOJNINSKEGA ZAVA

ROVANJA
V uvodni obrazložitvi poteka 

dosedanjih javnih razprav o do
polnitvah invalidskega in pokoj
ninskega zavarovanja je pred
sednik Komisije za življenjske 
in delovne pogoje pri RS ZSS 
Rudi Bregar poudaril, da je in
tenzivna politična dejavnost sin
dikalnih organizacij po VI. kon
gresu ZSJ prispevala v znatni 
meri k temu, da so pogledi na 
vprašanja s tega področja po
stali realnejši.

V Sloveniji smo s tem v 
zvezi imeli do sedaj devet ba
zenskih posvetovanj, na katerih 
je širši krog aktivistov razčišče
val razna vprašanja in dobil 
usmeritev za nadljnjo, akcijo 
med katero bomo morali obli
kovati konkretne predloge za 
ureditev raznih vprašanj. Dose
danje razprave so poudarile, da 
mora vprašanje življenjskih in 
delovnih pogojev — kamor so
dijo seveda tudi pokojnine — 
biti v ospredju pozornosti sindi
katov. Povsod je bila prisotna

misel, da so pokojnine tesno po
vezane z gospodarjenjem in ;za- 
to so bile te javne razprave 
pravzaprav nekakšen velik se
minar o naših družbeno-eko- 
nomskih vprašanjih, ne pa sa
mo o pokojninah. Sicer pa so v 
zvezi z dopolnitvami invalidske
ga in pokojninskega vprašanja 
bili v ospredju predvsem prob
lemi pokojninske osnove, - finan
ciranja pokojninskega zavarova
nja, beneficiranja delovnega 
staža in zaposlovanja upokojen
cev. \

Predvideno je — in sindikati 
na tem tudi vztrajajo — da se 
javne razprave o dopolnitvi in
validskega in pokojninskega za
varovanja zaključijo do aprila 
prihodnjega leta. V Sloveniji pa 
računamo, da bo naša skupšči
na povzela stališča teh razprav 
že v oktobru in jih potem po
sredovala zvezni skupščini. Na 
ta način bi bilo možno, da pri
hodnje leto dobimo nov zvezni 
zakon s tega področja, leta 1971 
pa bi sprejeli tudi naš republi
ški zakon.
NAJVAŽNEJE — IZBOLJŠATI 

DELOVNE POGOJE
Člani predsedstva so nato 

opozorili na razne probleme in
validskega in pokojninskega za
varovanja. Ing. Tone Tribušen 
je dejal, da moramo pri dolo
čanju pokojninske osnove upo
števati sicer predvsem osebne 
dohodke, da pa ti dohodki ne 
morejo biti edina osnova za do

(Nadalejvanje na 2. strani)

KOMENTATORJEV STOLPEC • KOMENTATORJEV STOLPEC • KOMEI

^AMIČNA RAST 
CELOTNEGA

^ Gospodarstva

1Janskihdruso konferenco ijub- 
.SlrMikatov je Zavod za 

.“širno cene pripravil zelo 
diZllodiš?ik ?tančno informacijo 
T - ln možnostih gospo-

družbenega razvoja
v!3ane-

oto-=akze v tej informaci- 
su?* Širš- T?^yai° teko ožji kot 
ti^pmstorljUbl^anski gospodar- 
to?tvah?’ s« si enotne v ugo- 
j^i sta’<,n^ s.®Je P° skoraj dve- 
,, IpUl6g aciJi v prvi polovici 
rizična l ta. začela izredno di-

. “blišča v-1 , eto's prav nič ne 
rtj.fradiVa lahko razberemo

i UierY, ■,:!Ska proizvodni a v mi-

?4ra®-Va>. kier 
'kum

lan'®,01 letoa,,pro?zvodnia v mi- 
Skith letrLPrimeriavi s Predaj 13 Povečala za bli-

ŠkT^ljenih .!totkov, vrednost 
trp0 ?-a en tv0llte.v v gradbeni- 

za°i4etljtino' Promet v 
<>o. odstotkov in po-
>?viij ^ocenah, ki soea r/ui gor"ah- ki so iik 

drugimi besedami I
Karikatura: Ivan Mutič
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Ali vse o beneficiranju 
delovne dobe sodi 
v popoln zvezni zakon?

Zvezni zakon o delovnih mestih, na katerih se zavarovalna 
doba šteje s povečanjem (beneficirana delovna doba), med dru
gim nesmotrno ureja nekatere zadeve enotno za vso Jugoslavijo.

V zakonu niso niti okvirno določeni kriteriji za opredelitev 
stopnje težavnosti dela in zdravju škodljivih pogojev, temveč 
so enostavno našteta delovna mesta oziroma poklici, ki jim je 
priznana beneficirana delovna doba. Posledica takšne rešitve 
je, da so v celoti zanemarjeni pogoji dela kot npr. stopnja 
modernizacije proizvodnih postopkov in stopnja varnosti pri de
lu, ki gotovo niso enake v vseh delovnih organizacijah posa
mezne panoge. Oboje je verjetno tudi težko ali celo nemogoče 
spraviti v popoln zvezni zakon, da ne bi prišel v navzkrižje 
z resničnimi potrebami zaposlenih in z delovnimi organizacijami, 
ki plačujejo prispevke za beneficiranje.

Ista slabost se pojavlja tudi v uveljavljanju naknadne pra
vice za beneficiranje delovne dobe. Zakon namreč omogoča 
stalno uveljavljanje pravic za beneficiranje delovne dobe, če 
je mogoče na osnovi strokovne dokumentacije dokazati, da ni 
mogoče odpraviti posebno težkih in škodljivih vplivov na zdravje 
in delovno sposobnost delavcev. Omenjeno določilo praktično 
pomeni, da se bo spisek delovnih mest, ki so beneficirana, 
razširil na vsa delovna mesta v Jugoslaviji, tudi takrat, ko bo 
le ena ali nekaj delovnih organizacij uspelo dokazati potrebo 
po beneficiranju. Znano pa je, da pogoji dela npr. v moderni 
tovarni bazične kemije gotovo niso enaki, kot v zastareli in 
še ne modernizirani tovarni, čeprav gre za ista delovna mesta 
oziroma poklice. Očitno gre za enakost pravice zaposlenih, toda 
le v zakonu, kajti v resnici je neenakost na dlani.

Zakon povsem utemeljeno varuje delavca pred predčasnim 
izčrpavanjem in zato zaostruje ter našteva obveznosti predla
gateljev v primeru, če se potegujejo za beneficirano delovno 
dobo (okvirno določa vsebino strokovne dokumentacije). Pozi
tivna težnja v zakonu, ki pravzaprav onemogoča uzakonitev 
slabih delovnih pogojev, ima, sodeč po dosedanjih javnih raz
pravah, vso podporo tudi v delovnih organizacijah in jo bo mo
rala upoštevati tudi sleherna bodoča rešitev. Neprizadet odnos 
do delovnih pogojev, kjerkoli jih je mogoče izboljšati, bi namreč,

(Nadaljevanje na 7. strani)
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ekskluzivni modeli — 
plaSCl in obleke modnib 
barv v omejenem število

modna hiša
§j prodajni servis 
B Ljubljana—Maribor—Osijek

Alojz Kutin
predsednik osnovne sindikalne orga
nizacije v Rudniku živega srebra, Id
rija:

© Zaupajte nam vaše mišljenje o vse
bini in kvaliteti, Delavske enotnosti; še po
sebej pa o tem, ali je slovensko sintlik iina 
glasilo v sedanjem času še potrebno ali
pa morda ni?

Krivico bi vam storil, če bi trdil, da vsebina DE ni dobra 
in da našega sindikalnega glasila n-j. prebiram z zanimanjem in 
tudi z veseljem. Tako pa je zato, ker Delavska enotnost kot 
edini časopis pri nas podrobnejše piše o življenju in delu posa
meznih kolektivov in njihovih sindikalnih organizacij. Tako v 
DE vedno lahko prebereš tudi nekaj »svojega«, nekaj tistega, 
kar v enaki ali zelo podobni obliki tudi sam doživljaš, oziroma 
o čemer tudi sam premišljuješ.

Edina pripomba, ki jo imam nu sedanjo vsebino našega 
osrednjega sindikalnega glasila, pa je, da DE vsemu navkljub 
še vedno objavlja preveč poročil z raznih sestankov višjih sin
dikalnih organov in da so ta poročila zelo enolična; vsebinsko 
marsikdaj tudi precej prazna. Morda bi bilo bolje, če bi s teh 
sestankov povzeli samo najvažnejše misli in stališča, potem 
pa to tudi komentirali in nasploh napravili lažje »prebavljivo«. 
S tem bi bralce pridobili, da bi z večjim zanimanjem prebrali 
tudi tovrstne, vsekakor potrebne sestavke in članke. Razen tega 
bi nedvomno ostalo nekaj več prostora, ki bi ga lahko izko
ristili za še izčrpnejše opisovanjje dogajanja v osnovnih sindi
kalnih organizacijah. Skratka: želel bi, da bi iz DE še večkrat 
kot zdaj izvedeli tudi to, kakšne dileme nastajajo pri delovanju 
osnovnih organizacij, kako jih razrešujejo; kaj so ponekod po
zabili storiti in se jim zdaj maščuje itd. Mislim, da bi v tej 
obliki dosti bolj sprejemljivo in razumljivo postalo tudi raz
mišljanje o dejanskem pomenu samoupravnih in družbenih do
govorov, o čemer še vedno predvsem govorimo in govorimo... 
Pišite torej o tem, kaj smo sindikati že storili in kaj naj še 
storimo, da bi tudi drugi družbeni organi resneje spregovorili 
o teh vprašanjih in glede tega tudi nekaj ukrenili!

Sicer pa naj povem, da odločno nasprotujem vsem tistim, 
ki se zavzemajo za ukinitev Delavske enotnosti! Prepričali sem 
namreč, da sindikati ne bodo nič pridobili, če bi lastno glasilo, 
ki je življenjsko in vsemu -navkljub tudi dokaj poljudno pi
sano, zamenjali z »reprezentančno« prilogo v Delu ali katerem
koli drugem časopisu.

I

Lojzka Vajngerl
" t

predsednik osnovne sindikalne orga
nizacije v Tobačni tovarni, Ljubljana:

© V dosedanjih razpravah o izboljša
nju informiranja v sindikatih so bila iz
rečena tudi mišljenja, da bi Delavsko 
enotnost lahko ukinili, namesto nje pa 
vpeljali sindikalno prilogo v dnevnem ča
sopisju, Kaj menite o takšnih predlogih ii; 
kako nasploh ocenjujete Delavsko enot
nost?

Da bi Delavsko enotnost ukinili! Takšni predlogi, čeprav ne 
Vem, iz čigavih ust prihajajo, me presenečajo! Namreč zato, ker 
ne vem, kje bi potem lahko še kaj prebrali o delu in problemih 
osnovnih organizacij in o vsem tistem, kar se še dogaja po ko
lektivih. S tem mislim na konkretne in zelo poljudno napisane 
sestavke, v katerih spregovorite o življenju, kakšno dejansko 
je; hkrati pa o tem, kako v različnih sredinah iščejo pot do še 
boljših rezultatov. Lahko rečem, da pred vsako pomembnejšo 
odločitvijo v našem kolektivu člani sindikalnega odbora zelo 
natančno preberemo DE in da v njej, vsaj v glavnem, tudi 
najdemo odgovore na vprašanja, ki nas zanimajo. Tako naše 
lastne zamisli ne le primerjamo s stališči drugih, marveč tudi 
lahko gradimo na dobrih izkušnjah, do katerih so prišle druge 
delovne organizacije.

Problem izboljšanja informiranja v sindikatih pa seveda 
lahko pomaga razreševati tudi Delavska enotnost, če bo nada
ljevala po sedanji poti in če bo ob tem skrbela za nadaljnjo 
kvaliteto pisanja. Menim, da je v vašem časopisu še vedno 
preveč poročil o raznih forumskih zadevah in da bi to brez 
večje škode lahko skrčili v prid še večjega števila konkretnih 
sestavkov o problemih delovnih organizacij in njihovih sindi
kalnih podružnic. To bi najbrž odločilno vplivalo na povečanje 
števila bralcev; s tem pa tudi na izboljšanje informiranosti 
samoupravljavcev.
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RAZŠIRJENA SEJA PREDSEDSTVA RS ZSS j -

V akcijo za pravilno
UVELJAVITEV
XV. AMA-HfDMAJA
(Nadaljevanje s 1. strani)

ločamje pokojninske osnove, saj 
imamo na tem področju veliko 
pomanjkljivosti, neskladij itd. 
Zato je pri tem določanju po
trebna tudi solidarnost, potreb
ni so korektivi, ki bi popravili 
razne nepravilnosti nagrajeva
nja. Ce ne bomo osebnih dohod
kov pravilno usmerjali — je 
poudaril ing. Tribužen — se bo
do ponavljale razne socialne 
krivice, obnavljale pa težnje po 
uravnilovki..

Janko Kušar je dejal, da je 
nujno končno že enkrat urediti 
vprašanje beneficiranja delov
nega staža za določene katego
rije delavcev, med njimi za že
lezničarje, drugače pa moramo 
posvetit« več pozornosti pogo
jem dela. Republiški zavod za 
soc. zavarovanje ne more opra
viti sam vsega dela v zvezi z 
beneficiranim stažem in bi bilo 
zato nujno, da mu pri tem po
magajo razna združenja. Julij 
Planinc je dejal, da je velik pri
tisk na priznavanje beneficira
nega staža in predlagal ustano
viti posebne skupine, ki bi ko
ordinirala to delo. Dolfka Bošt- 
jančičeva je rekla, da se pri dolo
čanju pokojnin ne upošteva do
volj težine dela, ki ga je oprav
ljal delavec, sicer pa je bila 
mnenja, da bi se Komisija ^ža 
življenjske in delovne razmere 
pri RS ZSS morala .ostro zavze
ti za ureditev raznih vprašanj, 
vezanih na zdravje ljudi, ki so 
še posebno pereča pri delavcih, 
zaposlenih pri privatnikih. Na 
tem področju bi strokovni sin
dikati morali biti aktivnejši.

V to raj pravo je posegel tudi 
Tone Kropušek in dejal, da mo- 
ramoramo pri beneficiranju de
lovnega staža točno poznati re
alne možnosti in potrebe, sicer 
pa pri odločanju o beneficira
nju izhajati predvsem iz anali
ze delovnih pogojev. Sindikati 
drugod posvečajo največjo po
zornost prav pogojem, v kate
rih delavci delajo,, naši sindika
ti pa za to premalo skrbijo. 
Prav zaradi tega bi se tudi mo

rali boriti ne toliko za benefi- 
ciranje delovnega staža, kolikor 
za izboljšanje delovnih pogojev. 
Sicer pa odločanje o benefici
ranju delovnega staža velja pre
nesti na samoupravne organe 
delovnih organizacij in socialne
ga zavarovanja; sindikati naj 
bodo tu sicer prisotni, ne more
jo pa biti operativni dejavnik, 
saj bi drugače negirali samo
upravljanje. Tov. Kropušek je 
omenil tudi vprašanje pokojnin 
za kmete in poudaril, da pri 
sedanjem stanju skladov pokoj
ninskega zavarovanja sindikati 
ne morejo pristati na prelivanje 
sredstev delavskega zavarova
nja v kmečko zavarovanje.

SiSTEMIZACAJA DELOVNIH 
MEST SE NE SME PRILAGA
JATI SEDANJI KADROVSKI 

ZASEDBI
V zvezi z novelo zakona o . 

delovnih razmerjih, ki zahteva 
od delovnih organizacij, da v 
splošnem aktu o sistematizaciji 
določijo potrebno izobrazbo za 
posamezne poklice, je tajnik 
RS ZSS Jože Marolt poudaril, 
da sistematizacije ne bi smeli 
prilagajati obstoječi kadrovski 
zasedbi in da je ne bi smeli ob
ravnavati samo kot akt kadrov
ske službe, temveč kot sestavni 
del poslovne politike delovnih 
organizacij. Predsedstvo je spre
jelo njegov predlog, da sindika
ti politično podprejo akcijo, ki 
jo s tem v zvezi vodijo delav
ske univerze; le-te naj bi do je
seni sindikatom tudi dale osno
vo za obširnejšo razpravo o 
problemih sistematiziranja de
lovnih mest.

Predsedstvo je na svoji seji 
sprejelo sklep, da skupščini in 
njenemu izvršnemu svetu pred
laga ustanovitev znanstveno raz
iskovalne skupine za raziskave 
s področja družbeno ekonom
skih odnosov pri Inštitutu za 
ekonomska raziskovanja. Odlo
čilo je tudi, da bodo sindikati 
prevzeli eno tretjino predvide
nih stroškov za »Bibliografijo« 
o delavskem gibanju na Sloven
skem, ki bodo skupaj znašali 30

© MURSKA SOBOTA
Predsedstvo občinskega sin

dikalnega sveta je zasnovalo 
obsežen program dela za uskla
jevanje samoupravnih aktov 
s XV. amandmajem ustave 
SFRJ v delovnih organizaci
jah. Iz dosedanjih razprav iz
haja, da ustavne spremembe 
dajejo delovnim organizacijam 
večjo samostojnost za urejanje 
notranjih odnosov. Le v delov
nih organizacijah družbenih 
dejavnosti — šolstvo, kjer naj 
bi direktorje imenovale občin
ske skupščine, so predstavniki 
sindikata teh delovnih organi
zacij bili mnenja, naj bi bila 
to pristojnost članov delovnih 
skupnosti, občinam pa naj bi 
se zagotovila možnost vpliva 
pri imenovanju direktorja.

Murskosoboški sindikati po
udarjajo, da je treba dosedanje 
dobre izkušnje samoupravlja
nja v posameznih delovnih or
ganizacijah proučiti in jih ko
ristno uporabiti pri usklajeva
nju internih predpisov. A, H.

• SLOVENJ 
GRADEC

Na slovesnosti, ki je bila 
pred dnevi, Je predsednik 
ObSS Peter Bernard podelil 
odlikovanja osmim sindikal
nim aktivistom, ki jih je odli
koval predsednik Tito ob 50- 
letnici ZKJ in revolucionar
nih sindikatov. V. Š.

© KOPER
V prostorih Obalnega sindi

kalnega sveta Koper je pred 
dnevi predsednik ES ZSS To
ne Kropušek na' svečani seji 
podelil dvanajstim sindikalnim 
delavcem odlikovanja, s kate
rimi jih je odlikoval Josip 
Broz Tito ob letošnji 50-letnicl 
ustanovitve sindikatov. kc

milijonov starih dinarjev. Slo
venski sindikati bi za to dali 
deset milijonov, od tega en mi
lijon dinarjev letos, prihodnji 
dve leti pa po tri milijone sta
rih dinarjev.

Predsedstvo je tudi sklenilo, 
da se pridruži, stockholmskemu 
apelu za takojšnje prenehanje

vojne v Vietnamu, hkrati pa J 
ostro protestiralo zaradi zloci11' 
skega napada na naše predstav* 
ništvo v Zahodnem Berlinu tf* 
zahtevalo od ZR Nemčije, 
onemogoči nadaljnjo aktivna® 
terorističnih emigrantskih or£a' 
nizacij.

M. P*

Šesti kongres: 

gradbincev

KONKURENČNOST 
TODA NE NA RAČUN 
ŽIVLJENJSKE RAVNI 

GRADBINCEV

ZAPOSTAVLJENOST
DELAVSKEGA
PODMLADKA

H. r. .y.ta t a k a

Z izvolitvijo zveznega odbora — namesto dosedanjega 
tralnega odbora — je bil minuli teden po dvodnevnih razptf. 
vah zaključen v Beogradu VI. kongres sindikata gradbeni^ 
delavcev Jugoslavije. Za novega predsednika tega sindikata J 
bil izvoljen VLADIMIR STIJEPOVIC. .

Kongres je ugotovil, da se gradbeništvo in industrija Qt0T^ 
benega materiala morata še vedno boriti s celo vrsto hud* 
problemov. V tej panogi gospodarstva je še vedno mnogo rna]'1,. 
nih podjetij, od katerih mnoga komaj životarijo; sodeloval 
med projektanti, operativo, montažo in obrtniki je nezadostiw’ 
delo je sezonsko, delovna mesta so nezadostno mehanizirata!’ 
kvalifikacijska struktura gradbincev je nezadovoljiva, invest 
torji pa z veliko zamudo plačujejo- gradbene storitve. ^ ,

V razpravi je bilo poudarjeno, da samoupravni in družbe 
dogovori lahko pomenijo izhod iz mnogih naštetih težav. Tfl'c 
bi se npr. z dogovorom morala uzakoniti praksa, da nobea 
gradbeno podjetje ne more na licitaciji dobiti dela, če Prea 
tem ni zagotovilo svojim delavcem vsaj določenega minimu1? 
osebnega in družbenega standarda. Kongres je zahteval ttežl 
integracijo in modernizacijo gradbeniških podjetij ter tesnep 
sodelovanje vseh dejavnikov, ki sodelujejo pri gradnji objektoj' 
Podjetja, ki proizvajajo gradbeni material, bi se po mneVr 
kongresa jugoslovanskih gradbincev morala prav tako tesnel 
poslovno povezati.

Sodeč po statističnih podatkih so šole za kvalificirane d , 
lavce na Hrvaškem namenjene »nižjim slojem«; tako bi se l's 
dalo sklepati iz dejstva, da 40.000 oziroma 60 % vseh učene6 
šol za kvalificirane delavca izhaja iz družin, kjer skupni “ 
hodki ne dosegajo 80.000 starih dinarjev; kljub temu pa s0hle: 

. 2 % teh učencev dobiva družbeno materialno pomoč za šolan). 
Analize so tudi pokazale, da večina učencev v gospodarstv 
mimo šolskega pouka dela praktično osem in več ur dnevn ’ 
ne tako redki med njimi pa tudi 'o dvanajst ur.

O teh podatkih oziroma položaju učencev v gospodarstvu Ji, 
minuli teden razpravljal plenum republiškega sveta hrvaš*. 
sindikatov. Le-ta je med drugim ugotovil, da je pouk na šo^-‘ 
učencev v gospodarstvu zelo pomankljiv, predvsem na podroL 
splošne izobrazbe, zaradi česar učencem teh šol ni mog°c 
nadaljevati šolanja v drugih šolah, s tem pa se za vedno ko ■ 
servira njihov družbeni položaj. Plenum je zaradi vsega 
zahteval, da se sedanje šole učencev v gospodarstvu ukier), 
in z novim zakonom o šolstvu postavijo enakopravnejši pod01 
za delo vseh šol druge stopnje.

ILUZIJA 
IN STVARNOST

V celoti vzelo so bila gospodarska gibanja v BiH v PrVse 
petih mesecih tega leta pozitivna: industrijska proizvodnja 
je povečala za 7,5%, neto produkt in osebni dohodki pa za ^ 
odstotkov. Istočasno s tem pa je bil dvig te proizvodnje za 1
nižji kot je jugoslovansko povprečje, posamezne panoge 9oS^ 
darstva pa so v mnogo težjem položaju kot v drugih naših T 
publikah (premogovniki, elaktroenergija itd.). ^

O tem je minuli teden razpravljala konferenca ZS Bin-’ .,0 
je med drugim tudi ugotovila, da se je zelo dvignilo št®*** 
podjetij, ki so v tej' republiki lansko leto poslovala z <zf7u",|( 
S tem v zvezi je Božo Tadič, podpredsednik ZS BiH, pou®0 j 
da bi bilo napačno imeti iluzije, da bo mogoče ohraniti F 
življenju vsa podjetja, ki poslujejo z izgubo. Nerentabilno. 
go in neperspektivno proizvodnjo moramo opustiti —. je Pr* 
Tadič — četudi za ceno likvidiranja posameznih podjetij.

VELEBLAGOVNICA

fJl

nama
9 priporoča potrošnikom hiter, sodoben Ir 

cenen nakup vseh potrebščin, za sebe. 
za družino, za dom in za gospodinjstvo;

0 potrošnikom nudi blago na obročno od
plačevanje;

0 za tuje kupce Je v hiši menjalnica.

LJUBLJANA

Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah;

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2
BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 

Ljubljana, VVolfova 1
KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7
BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka. Kidričeva 

ulica 1 a



7 dni v sindikatih

JJPISEK S PLENARNEGA ZASEDANJA RO SINDIKATA DELAVCEV KMETIJSTVA, ŽIVILSKE IN TOBAČNE
Industrije__________ _ ________________________________ _

H C /jim § mm fflt mStK Q «8 M Ob dnevu borca so se po vsej Sloveniji zvrstile številne
JI Jam Js 1^ ^ IV i/^ll 11F mH Hy ^ jB ^ JSL akademije in proslave, na katerih so vnovič obudHi spo

mine na zmagoviti boj naših narodov v času NOB. Pone
kod so praznovanje tudi združili z akademijami v poča
stitev petdesetletnice sindikatov, ZK in SKOJ; oziroma z 
drugimi jubileji, kakršnega na primer predstavlja dan ru
darjev. O nekaterih izmed teh proslav takole poročajo na
ši dopisniki:

COKLA RAZVOJA
Plenum RO sindikata delavcev kmetijjstva, živilske in tobačne industrije je na 

Sv°ii zadnjisseji imel zelo obširen dnevni red: razpravo o nekaterih trenutno najpo
membnejših gospodarskih vprašanjih v kmetijstvu, problematiko samoupravnih dogo- 
vorov glede na povezovanje proizvodnje s predelavo in trgovino; slednjič pa še neka
tera vprašanja v zvezi z delovnimi pogoji in standardom zaposlenih.

Tokrat poročamo le o drugi točki dnevnega reda, torej o problematiki povezo- 
Vajija med proizvodnjo, predelavo in trgovino, medtem ko bomo o ostalih zadevah 
Podrobneje-pisali v naslednjih številkah našega lista.

Iz razprave na .plenarni seji 
r'Vzemamo,. da so se udeleženci 
^ sYeta povšemestrinjalrs pobu- 

RO sindikata delavcev kme- 
sta-a’ ^v^ske m tobačne‘in du- 
mje, da namreč kot eno izmed 
“iVažhejših vprašanj postavi 

dnevni red tudi problematiko 
niouprgvnih dogovorov glede 

J* Povezovanje proizvodnje s 
v edelavo in trgovino, 
st ^zrc>kov za to je več., Zj ene 
j rani je sedanja 'organizacijska 
^ gospodarska nepovezanost 
, ed kmetijstvom, živilsko in to- 
irn?11?. industrijo ter trgovino s 

‘netijskimi pridelki in živilski- 
1 Proizvodi škodljiva zaradi 

.Pecifjčnih pogojev kmetijstva 
s, sPremIjajočih panog. Kmetij- 
^ Proizvodnja je namreč izra- 

1:0 dbkjoročna in močno odvis- 
a ofSra-akokratnih klimatskih 

sicer pa so kmetijski 
soj ko dozorijo, po^ 

sojšnjega spravila, skla- 
hitre predelave in pri- 

za prodajo. Vse to kajpak 
_-Pa čim večjo povezanost 

, ®d vsemi partnerji, ki sodelu- 
Jo v tem procesu. Žal pa ugo- 

j^vljamo, da zaradi nekaterih
«nazrešnih sistemskih vprašanj Z OBČINSKE SINDIKALNE SEJE V LITIJI
rajajo vse bolj očitne težnje---------------------------------------------------------------
va dezintegracijo v že nastalih 
kietijskih, predelovalnih in tr- 

s°Vskih kombinatih.

vodnih, predelovalnih in trgov
skih organizacij na tak način, 
ki je glede na, pogoje dela, po
slovanja in gospodarjenja za po
samezne dejavnosti tudi najbolj 
primerna.

Plenum RO sindikata delav
cev kmetijstva, živilske in to
bačne industrije v zvezi s tem 
meni, da bi Gospodarska zbor
nica SRS in poslovna združenja 
morala postati nosilci akcije za 
samoupravne dogovore in inte
gracijske procese v kmetijstvu. 
Sindisat, tako osnovne organiza
cije kot republiško vodstvo, je 
pripravljen sodelovati pri iska
nju ustreznih rešitev ter bo naj
boljše med njimi tudi podprl. 
Pri tem bo sindikat, ob razvija
nju iniciativ za samoorganizira
nje, izhajal iz dosedanjih izku
šenj v že integriranih kolekti
vih. Vodilo bo torej dosedanja 
praksa v razvijanju takih odno
sov. O rešitvah pa naj končno 
odločajo posamezni kolektivi na 
referendumih; skladno s svojimi 
interesi.

Upoštevaje sedanje stanje

kmetijstva, predelovalne indu
strije in trgovine s kmetijskimi 
pridelki ter proizvodi RO sin
dikata delavcev kmetijstva, ži
vilske in tobačne industrije tudi 
meni, da bi lahko in da bi tudi 
morali doseči vsaj naslednje 
cilje:

© še trdnejšo povezanost 
hmeljarske proizvodnje, prede
lave in prodaje — enotno za 
vso republiko.

© na podoben način, v me
jah možnosti, povezati proizvod
njo, predelavo in prodajo-vina.

© po posameznih proizvod
nih in potrošnih bazenih bi mo
rali ustvariti dolgoročno pove
zavo med plantažnim sadjar
stvom, predelovalno industrijo 
in trgovino s sadjem. Enako na
čelo naj bi veljalo tudi pri po
vezovanju pridelovalcev krom
pirja s trgovino.

© doseči bi morali,' da bi se 
med seboj povezali rejci živine 
ter da bi se v okvire kmetijskih 
kombinatov integrirale vse klav
nice. Tako združena proizvodnja 
naj bi se naprej, po proizvod

nih bazenih, povezala s trgo
vino.

® mlekarne v posameznih 
potrošnih bazenih naj bi se še 
trdneje povezale s proizvajalci 
mleka, medtem ko naj bi mli
narstvo, pekarstvo in proizvajal
ci testenin nadaljevali Z že za
četimi integracijskimi procesi.

© živilska industrija bi se 
morala poslovno in tehnično in
tegrirati najmanj v republiških 
okvirih, če že ne prek njenih 
meja. Hkrati pa naj bi se kme
tijske izvozne organizacije bolj 
kot doslej poslovno in tehnično, 
ter dolgoročno povezale s proiz
vodnjo ter predelavo v konzor
cije (ali druge oblike združene
ga dela), ki naj bi olajšali plas
ma kmetijskih proizvodov.

Vse- te in še nekatere druge 
oblike povezovanja, kot jih 
predlaga RO sindikata delavcev 
kmetijstva, živilske in tobačne 
industrije, na prvi pogled sodeč 
ne povedo nič novega; nič takš
nega, česar še ne bi slišali. Toda 
razlika vendarle obstaja. Opaz
na je v tem, da se je plenum 
RO sindikata delavcev kmetij
stva, živilske in tobačne indu
strije za vse to izrekel zaradi 
tega, ker edino v kar najtesnej
šem povezovanju proizvodnje, 
predelave in trgovine vidi mož
nost skladnega in načrtnega 
razvoja kmetijstva ter drugih, z 
njim povezanih dejavnosti.

—mG

Ne vsak PO SVOJE!
Kakor smo lahko razbrali iz 

in potem ponovno sli- 
tpT tudi v razpravi, tovrstne 
K_Zrije v bistvu izražajo nekakš-' 

Malodušje, ki se v kolekti-

GOSPODARJENJE IN 
SAMOUPRAVLJANJE

, a Poraja predvsem zaradi tega. 
er družbena skupnost prepočasi

Predsedstvo sindikalnega sveta je izpolnilo obveznost, 
sprejeto na letošnjem občnem zboru, da bo večkrat sklice
valo posebna posvetovanja sindikalnih vodstev delovnih 
organizacij vseh dejavnosti. Na minulem posvetovanju so 

ri^hreč nekateri kolektivi pri- razpravljali o vrsti aktualnih vprašanj, zlasti pa o pro-
v Ubili- tr\rl /-Iz-vl-vili - Ki n n

maga pri razreševanju proble- 
ov kmetijstva kot celote. Pri 

^torebitnih dezintegracijah bi

£ J3di; toda pridobili bi na ra- 
^ drugih! Z drugimi beseda- 
i^1, tako kot se zdaj bremena 
)q. plovno tveganje valijo en- 
v, t na proizvodnjo, drugič na 
t) delavo, tretjič pa na trgovi- 

bi se — če bi dopustili tako 
ja, tudi v prihodnje prena- 

Po enaki poti, z edino raz-- 
izr=’ se zdai posledice nekako 

aVai° v merdu večjih or- 
Da £5acii ali kombinatov, potem 
in, t'1 neposredno prizadele dez- 

®rarine kolektive.

,Kako ukrepati — 
^REdlogi sindikatov

um RO sindikata delav-Elen-
ba^kPmtijstva, živilske in to- 
we industrije se je zaradi 
Post? ^e®a odločil proti vsem 
lih za drobitev že nasta
ti tia ?^neiših organizacij. Hkra- 
Piral .rePubliški sindikat pod- 
Siste prizadevanja za razrešitev 
te vprašanj ter težnje

adaljnje povezovanje proiz-

blematiki gospodarjenja in 
samouprave.

Na konferenci je sodeloval 
tudi predsednik slovenskih sin
dikatov Tone Kropušek. Govoril 
je o letošnjem razvoju gospo
darjenja in stališčih sindikatov 
do gibanj v splošni potrošnji. 
Poudaril je, da sindikati podpi
rajo pobude, po katerih ne bi 
smeli potrošiti višjih proračun
skih sredstev zaradi višjih pri
spevkov iz osebnih dohodkov 
zaposlenih: Ta denar bi morali 
obvezno nameniti za rezervo ali 
pa ga vrniti gospodarstvu. Tone 
Kropušek je razpravljal še o do
sedanjem uresničevanju sklepov 
in stališč VI. kongresa Zveze 
sindikatov Jugoslavije in neka
terih drugih aktualnih vpraša
njih dejavnosti slovenskih sindi
katov in vloge osnovnih organi
zacij sindikata pri nadaljnjem 
poglabljanju samoupravljanja.

v zvezi s tem poglabljanja

Litijski sindikati so po bese
dah predsednika sindikalnega 
sveta Staneta Pungerčerja raz
vili po minulem občnem zboru 
vsestransko aktivnost, ki je te
meljila na sprejetih sklepih in 
stališčih, vsebovanih v akcij
skem programu. Pri sindikalnem 
svetu so posebej razvili delo ne
katerih komisij, prav posebej pa 
so se lotili priprav v zvezi s 
spremembsmi notranje zakono
daje v delovnih organizacijah. 
Med drugim so izvedli v osnov
nih organizacijah anketo, da bi 
ugotovili, ali in kako izvajajo 
sprejeta pravila pa tudi drugo 
dejavnost osnovnih organizacij 
sindikata. Sindikalni svet se je 
lotil še vrste drugih pomembnih 
opravil, zlasti v zvezi s pripra
vami na izdelavo dolgoročnih 
razvojnih programov podjetij, in

nadaljeval akcijo za uresničitev 
družbenega dogovora o odpravi 
nižjih osebnih dohodkov izpod 
600 din na mesec v vseh tistih 
delovnih organizacijah, kjer še 
ugotavljajo osebne dohodke, niž
je od 600 din.

Na sindikalni konferenci so 
sprejeli akcijski program za do
polnitve in spremembe splošnih 
aktov delovnih organizacij. V ta 
namen so se dogovorili o obli
kah in metodah posvetovanj in 
sklicevanja razprav o pripravah 
na vnašanje sprememb v statu
te in druge akte podjetij. Na 
predlog sindikalnega sveta bodo 
pri litijski delavski univerzi 
ustanovili posebno skupino stro
kovnjakov, ki bi pomagali v pri
pravah na dopolnjevanje notra
njih aktov v podjetjih. Seveda 
pa bo nosilec celotne akcije ob
činski sindikalni svet s svojimi 
osnovnimi organizacijami sindi
kata v delovnih organizacijah. 
Minulo posvetovanje v Litiji je 
opozorilo na to, da čakajo sin
dikate zelo pomembne naloge, ki 
jih ne bi smeli odlagati na je
sen, kljub začetku sezone dopu
stov, marveč že v poletnem času 
storiti prve priprave za jesensko 
delo. —m—

Pravna posvetovalnica IME!
^fikeg^^^ANJE: Zaposlen sem bil pri gradbenem podjetju. 
^ a.«ne me je moj sodelavec najprej grobo užalil, nato pa 
tejg ‘ Zaradi tega sem ga udaril še jaz in šele nato so 
»je, j. Ug> delavci zgrabili in preprečili nadaljnje obračunava- 
tekar .°V0lIja naju je oba prijavil zaradi pretepa med delom, 
flei0v ,Je bila obravnava pred komisijo za ugotavljanje kršitev 
»Ost;, s ‘tečnosti, ki je predlagala izključitev iz delovne skup- 

estal se je delavski svet in ta predlog komisije sprejel 
Kad °.*)a 2 ^vnim glasovanjem izključil iz delovne skupnosti, 

»a vedel, ali je prav, da sva izključena oba, glede na to,
»li je , ?e •noj sodelavec izzival in da je on pričel pretep in 
fevn0r> 11 Postopek pravilen, glede na to, da je bilo glasovanje

A. L., MARIBOR

?er3ih^^'<~)^r®R: Cc je v vašem pravilniku o delovnih raz- 
t tepan°2' kakšnem drugem splošnem aktu določeno, da je 
l®žja oz. medsebojno obračunavanje na delovnem mestu‘‘tJa krgL medsebojno obračunavanje na delovnem mestu 
ifihierente™ ^e*ovne dolžnosti, potem je verjetno izrečeni ukrep 
d ri , meljni zakon o delovnih razmerjih sicer določa,
y teostj 06 „na skupnost, ko izreka ukrepe za kršitev delovne 
j katerih VP°števati stopnjo delavčeve odgovornosti, okoliščine, 
i?Vca ipd ^ kršitev storjena, prejšnje delo in vedenje de-
teival j' Giede na to je vsekakor vaš sodelavec, ki vas je 
rf Reba u?uc'1' začel pretep, zaslužil strožjo kazen. Seveda pa 

»st satv1of+0s-teva^’ te Pri izrekanju ukrepov delovna skup- 
'telavst °'lna in Ra so v vašem primeru bili člani komisije 

i°tehosti rf®3 SVeta mnenja, da je to tako huda kršitev delovne 
v * 0 zlasf3 rnorai'a biti izključena oba. Takšno stališče je ver- 
tavi^at brit, apravičeno v primeru, če je v vašem podjetju 
^k-pjobig3 - 0 do podobnih obračunavanj in predstavlja to 

.. - P1- Zaradi tega je seveda potrebno tudi s strožjimi

ukrepi vplivati na to, da do takšnih obračunavanj ne bi več 
prišlo.

Zelo verjetno pa je, da so bila kršena določila temeljnega 
zakona o delovnih razmerjih s tem, da je delavski svet javno 
glasoval o vaši izključitvi. Res je sicer z zadnjimi spremembami 
in dopolnitvami temeljnega zakona o delovnih razmerjih čl. 91, 
ki določa, da je za izključitev delavca iz delovne skupnosti 
potrebno tajno glasovanje, črtan.

Delovne organizacije so dolžne svoje splošne akte, to je 
zlasti pravilnik o delovnih razmerjih, uskladiti s temi spre
membami in dopolnitvami. Dokler pa splošni akti niso usklajeni 
s temi spremembami in dopolnitvami, pa se uporabljajo dose
danja določila temeljnega zakona o delovnih razmerjih. Ker ni 
verjetno, da bi vaša delovna organizacija v tako kratkem roku 
lahko svoje splošne akte že prilagodila omenjenim spremembam, 
bi moral delavski svet še vedno upoštevati določila čl. 91, to je, 
da je za izključitev potrebno tajno glasovanje. Svetujem vam, 
da pogledate splošne akte vaše delovne organizacije, ki to vpra
šanje urejujejo, ter v primeru, če še niso prilagojeni spremem
bam in dopolnitvam, ki sem jih prej omenil, začnete delovni 
spor pri pristojnem sodišču. M. STUPAN

V gledališki dvorani Delavskega doma v Trbovljah je bila ob 
obletnici velike gladovne stavke že tradicionalna proslava dneva 
rudarjev. Poleg domačinov so se je udeležili tudi številni ugledni 
gostje, med njimi član sveta federacije Miha Marinko, podpred
sednik skupščine SRS Marjan Orožen in predsednik sveta Zveze 
sindikatov Slovenije inž. Tone Tribušon. Slovesno vzdušje že tako 
slavnostnega trenutka je doseglo višek, ko je 12 predvojnih, re
volucionarjev in 1 povojnih sindikalnih delavcev prejelo visoka pri- 
znanja, s katerimi jih je ob petdesetletnici sindikatov, ZKin SKOJ 
odlikoval predsednik republike Josip Broz-Tito.

V Domu sindikatov v Ljubljani je Mestni-sindikalni svet pred dne
vom borca — 4. julijem pripravil sprejem in skromno zakusko za 
najprizadevnejše in dolgoletne sindikalne delavce iz Ljubljana Ena
inpetdesetim izmed njih je predsednik MSS Ljubljana Rudi Bre
gar ob tej priložnosti izročil tudi visoka odlikovanja, s katerimi 
jih je ob petdesetletnici revolucionarnega gibanja v naši državi od
likoval predsednik republike Josip Broz-Tito

Na svečani seji občinskega sindikalnega sveta Ptuj je tajnik RS 
ZSS Jože Marolt podelil odlikovanja dvanajstim najzaslužnejšim 
sindikalnim delavcem ptujske občine, s katerimi jih je ob 50-letni- 
ci sindikatov Jugoslavije odlikoval predsednik SFRJ Josip Broz 
Tito. Na tej seji je podelil odlikovanja trem predvojnim komu
nistom tudi sekretar komiteja občinske konference ZKS Franc Te
tičkovič. Na fotografiji so odlikovanci, in sicer stojijo od leve 
proti desni; Danilo Masten, Lojze Čuček, Janko Vogrinec, Tone Po
točnik, Jože Skerlovnik, Marica Fajt, Franc Vauda in Frane 
Zemljič. Od leve proti desni sedijo: Jože Križaneič, Franc Gabrijel 
z ženo, Rudi Ilec, Stefan Matjašee z ženo in Feliks Bagar.

Kakor smo že poročali, so grosupeljski sindikati ob dnevu borca — 
4. juliju pripravili slavnostno zborovanje v počastitev petdesetlet
nice sindikatov, ZK in SKOJ. Na slovesnosti, ki so ji poleg obča
nov prisostvovali tudi predstavniki vseh dolenjskih sisidikalnih 
svetov, je o delavskem in revolucionarnem gibanju v naši državi 
spregovoril tajnik sveta Zveze sindikatov Slovenije Jože Marolt. 
Na sliki: slavje je doseglo vrhunec, ko je tovariš Marolt razvil 
novi prapor in ga izročil v varstvo praporščaku ObSS Grosuplje.

Foto služba: DE

DELAVSKA*ENOTNOST - St. 28 — 12. julija 1969



Iz nase družbe

ZAPISEK S SEJE KOMISIJE ZA SPREMEMBO 
SAMOUPRAVNIH PREDPISOV PRI RO SINDIKATA 
DELAVCEV INDUSTRIJE IN RUDARSTVA___________

■ t

Vsak po 
svoje

Komisija za spremembo samoupravnih predpisov pri 
republiškem odboru sindikata delavcev industrije in ru
darstva je minuli torek nadaljevala razpravo o XV. 
amandmaju zvezne in o XIII. amandmaju republiške 
ustave. Ko so člani komisije najprej prisluhnili informaciji 
o dosedanjem poteku razprav po delovnih organizacijah in 
občinah (gradivo sta pripravili komisija za samoupravlja
nje in študijsko analitska skupina pri RSZSJ), so še sami 
dodali precej novih pobud in tudi konkretnih predlogov, ki 
naj bi do konca letošnjega leta našli svoj odraz tudi v sta
tutih delovnih organizacij.

Razprava na seji omenjene 
komisije je uvodoma samo še 
ponovila in podčrtala že znano 
stališče sindikatov, da urejanje 
novo nastalih odnosov kot po
sledica XV. amandmaja zvezne 
in XII. amandmaja republiške 
ustave, predstavlja tako zahtev
no nalogo, da bi se pri njej mo
rali bolj angažirati vsi družbeni 
dejavniki. Le-ti naj bi tudi po
magali ovreči dokaj razširjena 
mišljenja, da urejanje notranje 
zakonodaje v kolektivih pred
stavlja izrazito »sindikalno za
devo.«

Komisija za spremembo sa
moupravnih predpisov pri re
publiškem odboru sindikata de
lavcev industrije in rudarstva 
sicer meni, da iniciative delov
nih organizacij ne kaže omeje
vati z republiškimi predpisi, ka
kor nekateri že predlagajo. Ce 
bi pa že bil sprejet tak zakon, 
naj bi z njim bila samo okvirno 
in načelno urejena tista vpraša
nja, glede katerih je konkretna 
praksa izoblikovala nekatere 
norme in običaje, ki naj bi jih 
praviloma upoštevali vsi kolek
tivi. Gre predvsem za načela, ki 
urejajo kandidacijski postopek; 
za načela, ki opredeljujejo vlo
go sindikatov pri političnem de
lovanju v zvezi z volitvami or
ganov samoupravljanja v delov
nih organizacijah; za določitev 
najdaljšega obdobja, za katero 
lahko velja mandat samouprav
nih organov itd.

Očitno je. da takšna in pp- 
dobna določila, če bi jih že uza
konili, delpvnih organizacij ni
kakor ne bi omejevala pri nji
hovih bistvenih pravicah. Ne
dvomno pa bi to vplivalo na na
čelno enotnejše urejanje samo
upravnih razmerij. Glede tega 
pa se v praksi že pojavljajo ze
lo različna stališča. Pravno-for- 
malno jim sicer ni mogoče opo
rekati. Dejansko pa vendarle, 
bolj ali manj prikrito ter pod 
plaščem samoupravnosti, zago
vorniki večine predlogov, ki te
meljilo na praksi v drugih naših 
republikah, skušajo uveljaviti 
razne monopole za določene

strukture zaposlenih. To pa že 
pomeni poseganje v bistvo sa
moupravljanja, pa tudi ponovno 
pogrevanje razprav o samo
upravljanju in vodenju. Vsaj o 
tem je praksa v naši republiki 
že potrdila prepričanje o nede
ljivosti samoupravljanja.

Prav zato, da ne bi na račun 
postranskih in že razjasnjenih 
zadev zapostavljali bistvenih 
sprememb v urejanju samo
upravnih odnosov, kakor jih 
omogočata omenjena ustavna 
amandmaja, komisija za spre
membo samoupravnih predpisov 
pri RO sindikata delavcev indu
strije in rudarstva predlaga, da 
bi se RS ZSS čimprej povezal z 
Gospodarsko zbornico SRS in z 
vsemi drugimi zainteresiranimi 
organi in strokovnimi društvi. 
Tako bi lahko vplivali na skup
na snovanja, namesto da bi še 
naprej vsak mislil in delal samo 
po svoje. In drugič: da bi se 
tudi širša javnost seznanila s 
praktično preizkušenimi modeli 
samoupravljanja, kakor so jih 
izoblikovali nekateri naprednej
ši kolektivi, bo komisija na je
sen v »Pogovorih« Delavske 
enotnosti ali v drugi primerni 
obliki tudi predstavila take or
ganizacijske in vsebinske sheme 
samoupravljanja. Komentar k 
posameznim rešitvam in opis 
konkretnih razmer, zakaj so iz
brali pot, kot jo uzakonjujejo v 
statutih, naj bi pri drugih ko
lektivih samo še spodbudil nji
hova lastna snovanja in razmiš
ljanja. —mG

OKNA
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IZKUŠNJE »MEBLA«: KAKO V DELOVNIH ORGANIZACIJAH USKLADITI SAMOUPRAVNE AKTE S SPREMENJENIM1 
USTAVNIMI DOLOČILI?______________________________________ ____________________ ______________________ _____________

Uzakoniti le to, kar bo v prid 
družbeno ekonomskim odnosom

V tovarni pohištva »Meblo« v Novi Gorici imajo približno že dve leti v statutu 
uzakonjeno samoupravno organizacijo, ki z novimi ustavnimi spremembami ne bo 
bistveno spreminjala njihove preizkušene organizacije samoupravljanja. Kakšni vzroki 
so vodili kolektiv »Mebla«, da je stopil za dober korak pred tedanjo zakonodajo in v 
čem je bistvo njihovih samoupravnih odnosov, nam je pripovedoval BOGOMIR SMO
DIŠ, pravni svetovalec v Meblu.

Novo samoupravno organizacijo je v »Meblu« narekoval nagel tehnološki in po
slovni razvoj podjetja. Mimo tega je pozitivna zakonodaja odstopala čedalje več po
slovnih pristojnosti delovnim organizacijam. To je zahtevalo poleg dobrih strokovnih 
kadrov in boljših strokovnih rešitev tudi funkcionalen samoupravni mehanizem, ki bi 
strokovno razdelil delo samoupravnih organov.

V 15 letih, kar je obstajalo samoupravljanje v delovnih organizacijah, se samo
upravna zakonodaja ni prilagodila novim razmeram. Shema samoupravnih organov in 
njihove pristojnosti so bile točno določene. Delavski svet je bil zasut z delom. Seje so 
bile pogoste in dolge in kljub temu se delavski svet ni mogel posvetiti osrednjim 
vprašanjem gospodarjenja in poslovne politike podjetja. Ob uvedbi reforme, na primer 
leta 1965, se je delavski svet moral sestati kar 34-krat...

Tedaj so v Meblu začeli res
no razmišljati, kako postaviti 
njihovo samoupravo na bolj 
čvrste noge, kako razbremeniti 
delavski svet,, velik del njego
vih pristojnosti pa zaupati spe- 

. cializiranim strokovnim orga
nom upravljanja. Leta 1965 sta 
tudi izšla Temeljni zakon o pod
jetjih in Temeljni zakon o de
lovnih razmerjih. Oba sta nare
kovala spremembo statuta in to 
je bila priložnost za uzakonitev 
samouprave, ki bo najbolj ustre
zala potrebam in razmeram-ko- 
lektivia Meblo.

DELITEV DELA
Kot organe upravljanja so 

uzakonili: delavski svet, uprav
ni odbor glavnega direktorja in 
svete delovnih enot. Za razreše
vanje zadev posameznih delov
nih področij pa so pooblastili 
specializirane organe upravlja
nja: sveti za urejanje delovnih 
razmerij podjetja in delovnih 
enot, svet za družbeni standard, 
stanovanjska in socialna vpra
šanja, svet za delitev dohodka in 
osebnih dohodkov, svet za ure
janje normativov časa, svet. za 
reklamacije, inventure in pro
dajo nekurantnega blaga, svet 
za racionalizacije in tehnične iz
boljšave, svet za kadrovska 
vprašanja in izobraževan,fe de
lavcev,- svet za, požarno varnost, 
svet za varstvo pri delu. sodišče 
za kršitev delovnih dolžnosti.

Osrednji organ samouprav
ljanja si je »obdržal« vodenje in 
usmerjanje poslovne politike 
celotnega podjetja. Vsi omenjeni 
sveti pa so specializirani stro
kovni organi upravljanja, ki sp 
pooblaščeni, da sklepajo na prvi 
stopnji. Njihova pooblastila so 
obsežna in kot je že doslej razi 
vidno, so za posamezna področ
ja samostojni, vendar podrejeni 
delavskemu svetu, ker je delav
ski svet kot drugostopenjski or
gan razsodnik v ugovorih zoper 
sklepe vseh organov v podjetju, 
razen zoper sklepe svetov za 
urejanje delovnih razmerij de

lovnih enot, ki sklepajo končno- 
vel javno.

V Meblu so namenili svetom 
delovnih enot odločanje iz de
lovnih razmerij, ukrepe, ki naj 
zagotovijo izpolnitev plana de
lovne enote, sicer pa obravna
vajo, razpravljajo, dajejo pred
loge za različna proizvodna, po
slovna in gospodarska vpraša
nja. Gospodarjenja s sredstvi v 
Meblu niso razdelili na delovne 
enote, Meblo se je in se še raz
vija. Velike investicije pa ter
jajo koncentracijo sredstev. V 
dobro pripravljenih investicij
skih programih pa tako sodelu
je preko različnih oblik samo
upravljanja ves kolektiv.

Sprva, zlasti navzven, ni bilo 
lahko uveljaviti nove samo
upravne zakonodaje. Banka, na 
primer, se ni zadovoljila s skle
pom posameznega sveta, ampak 
je zahtevala, po utečeni praksi 
in zakonodaji sklep DS. Vendar 
je celo banka osvojila statut 
Mebla in se je prilagodila nji
hovi samoupravni organizaciji. 
To je bil vsekakor velik uspeh.

KVALITETNA RAVEN
SAMOUPRAVLJANJA

Z novo organizacijo samo
uprave je v Meblu zapihal nov 
veter. Število sej se je zmanjša
lo. ..DS se je lahko poslej v ce
loti posvečal Osnovnim opraša- 
njem gospodarjenja in poslova
nja, kvaliteta sklepov samo
upravnih organov pa se je bist
veno izboljšala. V svetih so za
stopane vse delovne enote, — 
sestavljajo jo pa člani kolektiva, 
ki najbolj poznajo zadeve, ka
tere sodijo v področje posamez
nih svetov. Najboljše potrdilo za 
dobro delo posameznih svetov 
je. da nq njihove sklene tako re
koč n j ugovorov. Delavski svet 
kot razsodnik torej s to pristoj
nostjo nima kaj početi. More
bitno napako popravi že prej 
svet sam.

Taka samoupravna praksa pa 
je že doslej stisnila upravni od
bor in njegove pristojnosti v

kot. V Meblu zato razmišljajo, 
v skladu z ustavnim amandma
jem, o novem kolektivnem orga
nu, ki bi zamenjal prejšnji 
upravni odbor in bi imel kot 
operativno izvršilni organ de
lavskega sveta še širše področje 
dela. Kakšen bo status tega or
gana, kdo ga bo sestavljal, v 
Meblu ne razmišljajo. Razmislili 
pa so že o nekaterih merilih za 
reelekcijo vodilnih delavcev. Za 
reelekcijo ne more ■ biti merilo 
časovno obdobje, asepak je me
rilo uspešnost dela. Ob vsako
letnem zaključnem računu bodo 
ugotavljali delavnost in sposob
nost vodilnih delavcev .Prav ta
ko imajo opredeljeno odgovor
nost vodilnih delavcev. Prav ta- 
in strokovnih služb. 2e v dose
danjem statutu so si med dru
gim zapisali: »Strokovna služba 
ali posamezni delavec sta odgo
vorna za predlog, ki ga izdelata 
in predlagata v sprejem organu 
upravljanja, tudi potem, ko ga 
je organ upravljanja sprejel, ra
zen, če je organ upravljanja 
brez predhodnega pristanka 
predlagatelja bistveno spreme
nil vsebino predloga.

ZANIMIV VOLILNI SISTEM
Še besedo, dve o obveščanju 

kolektiva o uspešnosti poslova
nja in gospodarjenja v podTet- 
ju. 2e sam volilni sistem v Meb
lu izpolnjuje osnovni pogoj, da 
so delavci snroti seznanjeni s 
stališči in sklepi samoupravnih 
organov in da lahko pred se
stankom samoupravnih organov 
sodelujejo pri oblikovanju 
sklenov s svojimi mnenji in 
nredloci. Volilno enoto sestavila 
30 ljudi. Iz svoiih vrst kandidi
rajo in volijo člane delavskega 
sveta. Tak odnos med volivci in 
članom DS bi lahko iznolnil vse 
možnosti za nenosredno samo
upravljanje. 2al. se v Meblu 
dosledno v volivnih enotah teh 
možnosti ne noslužujeio. Mimo 
te oblike možneca obveščanja 
izdajajo za te namene interno 
glasilo, obveščajo preko zvočni

ka, z grafičnimi prikazi o usp , 
nosti poslovanja, na 
deskah in na zborih delov*1, 
ljudi. Ti se sestajajo zlasti t(j 
pomembnejših ukrepih, k,°t ‘ 
večje investicije, spremen* 
politike osebnih dohodkov* » 
spodarski načrt, zaključni rac 
itd. , ...

Vse dosedanje izkušnje 5 
mauprave v Meblu so o®*10' :]) 
priprava za uskladitev ustava 
amandmajev z interno zakon 
dajo. Z usklajevanjem, so se 0 
ločili, bodo »hiteli počasi«. z,. 
sti pri vprašanjih, ki še niso o 
cela razčiščena. Poudarjajo, 
v statutu drugega ne bodo nsP j 
šali kot le to, kar bodovpraKv 
tudi uresničevali in kar bo 
prid njihovim družbenoeK 
nomskim odnosom.

I. VRHOVCAl!

[■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■'

Na 10 cicero

j © VELENJE
Gradnja stanovanj v družbene® 

! sektorju se je letos na velenjskej* 
; območju precej razmahnila. SP>®?
■ no gradbeno podjetje »VEGRAV

jj njo petih stanovanjskih stolpni 
; ob novi cesti skozi staro Velenl6' 
S (v5)

fj SLOVENJ
GRADEC

V osmih, predvsem manjših, &
S lovnih organizacijah na slovenj®'
« graškem območju doslej še 
■ izvedli volitev novih članov sam®
£ upravnih organov* Poraja se vPr j,
« sanje veljavnosti odločitev le-*6 

po 30. juniju 1969.
Vse kaže, da se bo morala PjV 

služiti v tem primeru svojih PraL 
vic občinska skupščina in v t®. | 
delovnih organizacijah razpis* 
volitve novih članov samoupravn1^, 
organov.

© RIBNICA
enote *KomJJ' \ 

* komunain®»* {
Delovni kolektiv

nala« Stanovanjsko komunaiu**, 
podjetja Ribnica in občinska sKUP ! 
ščina v Ribnici sta se odločila, v 
bo od začetka tega meseca ta en ■ 
ta poslovala kot samostojna del0 
na organizacija, ki bo opravlja* 
vsa dela na področju komunaln®6 
gospodarstva v občini. -

Za ustanovitev posebne delovn 
organizacije so se odločili ’
ker so občani te občine v zadnj®^ 
obdobju na račun komunalnih 0 
imeli mnogo pripomb. Nadalje 
nijo, da bo samostojna delovnj 
organizacija, kolikor bo tudi 0 
voljo tudi več sredstev, hitreje * 
uspešneje opravljala dela pri VZ*L 
zevanju cest in potov IV. rc« 
ostalih komunalnih objektov, vz<Lf 
zevanju parkov in zelenic \-vo

■.................

opravljala ostala dela.
■■&■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■!

Stališča predsedstva Republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije in Komisije republiškega 

sveta ZSS za samoupravljanje, sprejeta na 
skopni seji po razpravi o informaciji glede 
razprav o XV. amandmaju zvezne ustave 
in X11I. amandmaju ustave SR Slovenije

’ I.
Po dosedanjih posvetovanjih in razpravah o uveljavljanju ustavnih 

sprememb ugotavlja predsedstvo, da je strokovna in politična dejavnost 
za to poklicanih in tudi odgovornih ustanov in organov za razvoj samo
upravnega prava odločno premajhna, zlasti pa Je premajhna skrb za 
organizacijo samoupravljanja v delovnih organizacijah. Razvoj avto
nomnega prava delovnih organizacij, katerega vsebina iz leta v leto 
urejuje vse več odnosov znotraj delovnih kolektivov, postaja nepogreš
ljiv temelj za nadaljnji razvoj naše samoupravne družbe. V dosedanjih 
razpravah je bilo ugotovljeno, da je ustvarjanje norm o medsebojnih 
samoupravnih odnosih zelo zahtevna in odgovorna naloga delovnih orga
nizacij, ki še vedno nimajo primerne strokovne in politične podpore pri 
pristojnih družbenih dejavnikih. Pri tem gre med drugim tudi za pod
cenjujoč odnos do samoupravno sprejetih norm, za njihovo omalovaže
vanje, kadar bi te norme morali upoštevati tako imenovani zunanji 
dejavniki. Predsedstvo in komisija terjata, da se odnos do notranje 
zakonodaje delovnih organizacij — tudi kar zadeva pravno formalne 
aspekte — uredi analogno z družbeno in sodno prakso, tako kot je pri 
zadevah, ki so urejene z republiškimi zakonskimi predpisi.

Predsedstvo in komisija odobravata dejavnost tistih — za enkrat 
še posamičnih — občinskih skupščin, ki svojo družbeno in strokovno 
skrb za normativne akte delovnih organizacij uresničujejo tako, da so 
pri skupščini organizirali posebne službe za izpopolnjevanje in sprem
ljanje notranje zakonodaje. Predsedstvo ponovno ugotavlja, da je nujno 
potrebno imenovati pri izvršnem svetu SR Slovenije ustrezno komisijo 
za razvoj samoupravnega prava delovnih organizacij, s čimer se mimo 
sindikatov strin iaio tudi gospodarska zbornica SR Slovenije, republiški 
sekretariat za delo SF Slovenije in pri izvršnem svetu skupščine SR 
Slovenije odbor za notranjo politiko in samoupravljanje.

II.
Predsedstvo sprejema pobudo, da komisija za samoupravljanje pri

pravi in posreduje idejne osnutke za statutarno urejanje posameznih

institutov v samoupravnem sistemu ter tudi vsebinske sugestije za 
dopolnitev statutov in drugih splošnih aktov za manjše delovne orga
nizacije. Pri tem naj bi upoštevali predvsem dobre rešitve, ki Jih že 
najdemo v posamičnih aktih; gre torej za prenašanje dobrih norma
tivnih rešitev. Pri tem predsedstvo ponovno opozarja na najrazličnejše 
rešitve, ki jih posamezne institucije ali posamezniki ponujajo delovnim 
organizacijam in ki niso prilagojene njihovim posebnostim.

!■ III.
Stališča in priporočila o uresničevanju XV. amandmaja in drugih 

zakonskih predpisov, ki obvezujejo delovne organizacije, da dopolnijo 
svoje interne akte, bo dokončno sprejel plenum republiškega sveta ZSS 
po zaključku vseh predvidenih posvetovanj in razprav; to bo omogočilo 
upoštevanje vseh mnenj, ki jih daje praksa v delovnih organizacijah.

• Že sedaj pa opozarjamo na nepravilno razlago sklepov šestega 
plenuma CK ZKS o potrebnosti po boIJ strokovnem delovanje samo
upravnih organov v praksi, po' kateri naj bi se uveljavljal avtomatizem, 
ki bi omejeval pravice članov delovnega kolektiva biti izvoljen v organe 
samoupravljanja. Omejevanje vežejo ali na višjo oziroma visoko šolsko 
izobrazbo članov delovnega kolektiva ali Pa na hierarhični položaj v 
organizaciji «<wla.

Predsedstvo ugotavlja, da je v delovnih organizacijah proces zavest
nega kadrovanja že prisoten in da ta proces ob ustrezni politični 
predvolilni aktivnosti sindikata in drugih družbenopolitičnih dejavnikov 
zagotavljal uresničitev stališč glede strokovnosti. Nesprejemljivo bi bilo, 
da bi za pravico »biti izvoljen« v samoupravni organ predpisovali iz
obrazbo ali položaj, medtem ko tega nismo storili za opravljanje kon
kretnih strokovnih opravil v tehnološki organizaciji dela.

© Dosedanji posveti so sprejeli in pooprli stališče, da morajo spod
bujati delovne organizacije, naj urejujejo samoupravne odnose skladno 
z organizacijo dela, tehnologijo, velikostjo podjetja, številom zaposlenih 
itd. Zato dopuščamo vse oblike organizacije, od te, da bodo organi 
takšni kot doslej, pa do organizacije* ki bo v večji meri uveljavljala

načela samoupravne delitve dela in postavila več kolektivnih kot * (j 
individualnih Izvršilnih organov. Predsedstvo in komisija sta torej P 
unificiranim »modelom«. |d

• V dosedanjih razpravah je bilo najpogosteje prisotno mnenj^i 
ga predsedstvo in komisija sprejemata, da ni potrebno z zakonske 
določili uokvirjati kandidacijskih in volilnih postopkov ter man0**' 
dobo za člane samoupravnih organov* Sprejemata pa predlog, 
dovan v dosedanjih razpravah, naj politične organizacije spr^juH 
priporočilo, ki bo celotno volilno aktivnost v delovnih organi^*0 
poenotilo v mejah najnujnejšega in koristnega.

IV- it
Sindikati bodo odločno vztrajali v prizadevanjih za dosledno J^jH 

Ijavitev ustavnih sprememb, ki so osnova za razvijanje samouptf cjo' 
odnosov in organizacije samoupravljanja in ki dajejo možnost za ra fe' 
nalno in funkcionalno delovanje. Samoupravno delitev dela, ki sl0)e' 
membe omogočajo, skušajo nekateri omejiti oziroma preprečiti s s p 
voljnim in od prakse delovnih organizacij odtrganim tolmačenj®11^*! 
ohranja stare oblike in manj razvite odnose. Kot ni mogoče predpi^jj* 
organizacije dela, tudi ni mogoče ustrezno predpisovati organi*" te' 
samoupravlajnja za vse delovne organizacije. Odklanjamo tista nC^' 
meljena prizadevanja, ki hočejo — ne glede na velikost in druge P0^ 
nosti delovne organizacije — ponovno unificirati samoupravljanje 
da pod sicer novimi naslovi uveljavljajo stare oblike. Tak birokrr‘ 
tehnokratski odnos je moč opaziti tako v osnutkih zakonskih predP.^i 
ki naj bi pomenili uskladitev predpisov s XV. amandmajem z' ^1)* 
ustave, kot tudi v nekaterih javnih razlagah smisla ustavnih spred1

Predsedstvo zadolžuje komisijo za samoupravljanje pri repubn^ p 
svetu ZSS, da se vključi v javne razprave in z argumenti zavra® 
omejuje take tendence.

V. „KCi<r
Predsedstvo In komisija zadolžujeta vse za to odgovorne fun** 

narje sindikatov in strokovne sodelavce republiškega sveta ZSSj ^ p
— da dokončajo zbiranje mnenj na osnovi sprejetih prograd10

dokumentov; -.jf'
— da pripravijo priporočila in predloge za konkretne rešitve O "jlP

membah statutov in drugih aktov, o katerih naj bi razpravljal ^ 
sprejel plenum republiškega sveta ZSS; ..

— da študijska analitska skupina pripravi gradivo o nadalJdjjj^jjJ 
gradnji posameznih samoupravnih institutov v delovnih organizA® ^

— da se vse gradivo s tega področja sproti posreduje vsem °p
skim sindikalnim svetom oziroma ustreznim komisijam; -gO*

— da se predstavniki sindikata vključijo v revizijo republiške z 
noflaje; _

— da sindikalne organizacije in ne le odbori v podjetjih °pv
razpravljajo o predlogih za spremembe internih aktov. $9'

Predsedstvo in komisija za samoupravljanje predlagata, da sV, 
pravočasno posreduje vse predloge o spremembah zakonov, d*
ki zadevajo položaj delovnih organizacij in samoupravljanja, z 
M na osnovi mnenj, zbranih v delovnih organizacijah, tvorno sod«!0,^ 
Menimo, da je rok — 31. december 1969 — za uskladitev samoup®*^«' 
aktov sprejemljiv, in obvezuje delovne organizacije, da ustavo© 
membe upoštevajo v samoupravnih aktih. Ta rok pa seveda oby.fV' 
tudi zakonodajalce, da pravočasno pripravijo spremembe ustrezni1* j(0 
konskih predpisov, ki Jih bodo morale delovne organizacije praV 
upoštevati ob spreminjanju in dopolnjevanju interne zakonodaje. ^

Predsedstvo in komisija za samoupravljanje sprejemata infot*0* 
o razpravah glede XV. amandmaia zvezne ustave in XIII. arnan0*^ i 
ustave SR Slovenije s seje 2. julija 1969. Dosedanja posvetovanja 
približno tri tisoč udeleženci) so po perni predsedstva in fcQ,I0lf 
koristen prispevek za organizirano akcijsko enotnost sindikat°v 
venije pri izpopolnjevanju interne zakonodaje«
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Iz naše družbe

PORTRETTIN' SkECANJA
IIIWIWIIIIIMIIIWIIIIIIIIBIMIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIHIIIIIIIIIIIIIIHIIIIIIBIIIIIIIIIIIIIIIM

g IV' ladnik je zadnjo soboto iz- 
| JV koristil za košnjo. Naj- 
J mlajšemu sinu legendar- 
g nega Sarha, ki je 1941. leta pa- 
g del s svojima starejšima sino- 
I voma na Pohorju, je šel poma- 
| gat, kakor že vsa leta po vojni.

Seno so že prvič obrnili, ko 
J sva prišli s Kladnikovo ženo 
J na Sarhovino. Za ta dan se je 
J delavnik končal. Gospodar nas 
J je povabil v hišo na kozarček 
g sadjevca.

»A fušate, kadar ste pro- 
| sti? Lepa reč. Jaz sem pa sli- 
| šala, da ponoči vstajate in ho- 
| dite v kuhinjo kadit, tako vas 
J skrbi tovarna.«

Kladnik je s pogledom 
| ošvrknil svojo ženo, češ ali mi 
j ni mogla kaj pametnejšega po- 
| vedati o njem, polnočnega ka- 
| jenja pa ni zanikal.

»Ej, velikokrat sem se po- 
| noči zbudil od skrbi in marsi- 
g katero cigareto sem pokadil 
J med, razmišljanjem, kako bi 
j organiziral delo v tovarni, da 
J bi ,klapalo’. Veste, nekaj časa 
J sem bil vodja proizvodnje, vse 
J je bilo na moji glavi... Klad- 
| nik daj to, Kladnik daj ono, 
J Kladniku reci, Kladnika vpra- 
J šaj... Ja, če bi bil še mlad, 
| ampak po štiridesetih letih de- 
§f la ne vzdržiš dolgo tega, po- 
| sebno če ti nekateri nagajajo.-«S?
g »Vam?« se začudim, »koli- 
| kep vem, ste v Jeklu priljub- 
| Ijeni.« /

Jože Kladnik, mojster v 
J ruški tovarni kovanih izdelkov 
J Jeklo, se je drobno nasmehnil.

»Mladi radf veliko zasluži
li jo in malo delajo, to je tisto. 
J Kot vodji proizvodnje mi niso 
g privoščili deset starih tisoča- 
jj kov več na mesec. Zdaj, ko 
g sem na položaju spet samo 
J vodja izmene, je mir. Priljvji'- 
| Ijen? Hm, mogoče sem res pri 
J starejših. Ti me bolje poznajo 
J in vedo, koliko znoja sem v 
| mladih letih prelil v Jeklu.«

»Takšen je prihajal domov, 
kot bi ga vsak dan ujela plo
ha,« se je vmešala Kladniko- 
va žena, »vseeno bi pa raje 
videla, da bi bil še vedno luk
njač sekir. Skrbi človeka hit- 
treje postarajo kot delo z ro
kami.«

Zena je pretiravala. Klad
nik je resda suhljat in bledi
čen, svojih 54 let pa kar dobro 
nosi, posebno če upoštevamo, 
da je že s štirinajstimi leti po
ganjal kladivo pri luknjaču 
sekir. Za dinar na uro. In po

»Ko pridemo domov,« je 
nadaljeval Kladnik, »vam po
kažem zanimiv zvezek. Boste 
videli, koliko sem delal pred 
vojno in koliko zaslužil. Inže
nir Pogačnik, takratni lastnik 
podjetja, nas je gnal kot ži
vino, plačal pa je dobro, če si 
znal delati. Današnja mladina 
ne ve, kaj je delovna discipli
na. Meni jo je Pogačnik vce
pil. Če sem čisto odkrit, mi je 
bilo po vojni velikokrat žal, 
da Jeklo nima strokovnjakov 
na vodilnih mestih. Dalj bi 
prišli, kot smo. Sele pred nekaj 
leti smo dobili prvega tehnika 
in lani prva dva inženirja.«

Cigareta

opolnoči
dvanajst ur vsak dan. Mladost 
brez mladosti...

»Drugo leto pojdem v po
koj. Čas je, da izprežem in po
čivam.« Toda po kratkem pre
molku je dodal: »Nameraval 
sem se preseliti iz tovarniške
ga stanovanja, pa naš direktor 
pravi, da me bodo še potrebo
vali. Tako me imajo, kot za 
kakšnega oskrbnika tovarne. 
Ko je ponoči gorelo, so najprej 
prišli pome. Če kurjač zjutraj 
nima nafte, prileti k meni. na
mesto da bi portirja poslal v 
skladišče.«

Videti je bilo, da mu to 
zaupanje laska.

Kladnikova žena in gospo
dar Šarhovine sta s ponosom 
trčila na njegovo zdlravje. 
Sonce je grelo in sadjevec je 
grel...

Tovarna kovanih itdlelkov 
Jeklo se je v zadnjih letih pre
rodila. Krampe in sekire ravno 
tako izdeluje kot nekoč, ven
dar se je izbor precej povečal. 
V novem obratu, zgrajenem 
med starimi, nič kaj tovarni
škimi poslopji, strojno izdelu
jejo različne ventile, cevne 
sklope za pivovarne in mle
karne. .. Namesto delavcev 
stroji luknjajo sekire.'.. Vse 
delo se mehanizira. Tople ma
lice dobivajo in kredite za sta
novanja ...

»Direktor Sergo bo še veli
ko naredil iz naše tovarne. In 
ne veste, kako 'je preprost. 
Vsakogar sprejme in vsakogar 
posluša. Vsi direktorji niso 
takšni...«

Kladniku je žal, da ni več 
mlad. Pod sedanjim direktor

jem bi še rad delal. S pravil
nejšo politiko cen in z meha
nizacijo t!\ela se je finančni po
ložaj Jekla tako izboljšal, da 
mojster Kladnik ne prinaša 
več 70.000 starih dinarjev do
mov na izplačilni dan, ampak 
že okrog 110.000. Sinova sta 
odrasla in poročena. In oba pri 
kruhu. Starejši je tekstilni teh
nik, njegova žena pa celo pro
fesorica.

»Boljše se nama še ni go
dilo,« se je pohvalila Kladni
kova žena, ko smo se pozno 
popoldne vrnili domov in si 
skupaj ogledovali družinske 
fotografije ter orumeneli zve
zek s predvojnimi Kladniko- 
vimi zaslužki. »Pohištvo sva si 
kupila za poroko, pa še kar 
lepo, avtomobila nočeva, za po
greb bova pa že še prihrani
la- četudi moževa pokojnina 
ne bo velika.«

»če se ti pripravljaš na 
smrt, jaz se ne,« ?e je uprl 
Kladnik, »še sem za kakšno 
rabo. Človek, ki se je moral 
sam potruditi, da se je kaj 
naučil, je trdoživ. Ali ne veš 
več, kako sem si skrivaj izpo
sojal orodje v podjetju in se 
učil? H ja, današnja mladina je 
pa mehkužna. Na krožniku ji 
ponujaš svoje znanje in iz
kušnje, pa ti obrača hrbet. Z 
vsakim mladim se še lahko 
merim pri delu. Ali nisem v 
marcu po svojem šihtu odšel k 
stroju in delal macole in me
sarske satare? Devetdeset nad
ur v enem mesecu, da smo v 
roku odposlali naročeno po
šiljko?«

V polmraku se je Kladni
kov obraz zožil. Prvič sem na 
njem opazila sledove štiride
setletnega trdega dela in pre- 
čutih noči.

Na njegovi levici. 1* je slo
nela na mizi, pa je brezuspeš
no tiktakala prva izmed treh 
spominskih ur, ki mu jih je 
doslej poklonil kolektiv Jekla 
za zvestobo in pridnost. In za 
tiste cigarete opolnoči. M. K.

ODMEVI
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SEJA skupščine komunalne skupnosti socialnega zavarovanja delavcev ravne na koroškem

Predlog o invalidskih nadomestilih
Skupščina komunalne skupnosti socialnega zavarovanja delavcev Ravne na Ko

roškem je na zadnji seji razpravljala o predlogih za izpopolnitev sistema pokojnin
skega in invalidskega zavarovanja, hkrati pa je obravnavala tudi problematiko kratko
ročnih invalidskih dajatev in informacijo o finančnem načrtu sklada KSSZ Ravne za 
razdobje prvih petih mesecev letos. Seje ravenske skupščine KSSZ delavcev se je 
udeležil tudi Jože Globačnik, predsednik skupščine republiške skupnosti socialnega 
zavarovanja delavcev Slovenije.

Čeprav je bila razprava o 
Predlaganih spremembah v si
stemu pokojninskega in invalid- 
ssega zavarovanja dokaj obsež- 

Pa so člani ravenske skup
ščine KSSZ delavcev obravna
vi le nektera naj bistvenejša 
Prašanja oz. predlagali spre

membe nekaterih določil, ki
menijo — v sedanji obliki 

iso sprejemljiva. Poraja se 
Predvsem vprašanje, če del go- 
Podarstva, predvsem bazična 
Pdustrija, prenese dodatne ob- 
emenitve. Seveda pa bi morali 
Ugotoviti, da bi postala dolo- 
Ua v prihodnje trajnejša, se 

^ravi, da jih ne bi spreminjali 
k^ko leto oz. še pogosteje. Ne- 
zaia nejasna vprašanja bi ka- 
[, 0 razčistiti tudi v zvezi z 
^rieficiranjem delovnega staža. 
te- YeVni primerov bi morale 
E Znie za beneficiranje delovne- 

staža nadomestiti pritiski za 
j ^'mrnizacijo proizvodnje in 
izi °^®anie delovnih pogojev. V 
kamnih primerih, predvsem v 
riM* ■ . mdustriji (železarne in 

Umki), pa bi morali zagoto- 
Ijo1, da bi vse gospodarstvo so- 
gaayri0 plačevalo prispevek, saj 
k. bazična industrija sama ne 

1 |mogla.
Stevilne pripombe so bile na 

siste-diagane spremembe v _ 
j>r invalidskega zavarovanja. 
PrJhad.oval° ie mnenje, da so
vršn0 
oz. in premalo utemeljeno,
možne za§otavljajo taki, kot so, 

nesti za rešitev problemov
ob v el1X1 P0dročju. Če bi predlogi 
^Ssli ^ ^ Vp^nn hrprnpn rjre-
pra .na delovne organizacije, se 
Vaj./’ da invalidskega zavaro- 
Vef,.a v Prihodnje sploh ne bi 
Havneb0Vali' skuPŠčma KSSZ 
gader na koroškem se je zate- 
PormJ zavzela, da bi morali 
tzp. Vl?o proučiti predloge za 
ga /oinitev sistema invalidske-
tem Var°vanja in jih dati po-
pa bfP.et v iavno razpravo, ki 
Podali kazal° na vsak način 
naj k- ',1- v javno razpravo pa 
zakon„°ali p°zneje tudi osnutek 
Vali h ci 0 Pokojninskem in in- 

kem zavarovanju.
Kom,^?dnji seii i® skupščina

naine skupnosti socialne

ga zavarovanja delavcev Ravne 
na Koroškem, ki zajema območ
je petih občin, in to Velenje, 
Slovenj Gradec, Dravograd, 
Radlje ob Dravi in Ravne na 
Koroškem, ugotovila, da poslu
je letos sklad zdravstvenega 
zavarovanja dokaj zadovoljivo. 
V prvih petih mesecih leta 1968 
je bilo 860.000 din izgube, letos 
pa je 178.000 din presežka do
hodkov nad izdatki, in to kljub 
izločitvi blizu 420.000 din v re
zervo. Se pravi, da je bil dose
žen napredek pri naporih, da se 
potrošnja na področju socialne
ga zavarovanja uskladi s sploš
nim — družbeno ekonomskim 
razvojem. Ob tem pa so se po
javili v ravenski komunalni 
skupnosti dokaj pereči problemi 
glede izplačila nadomestil inva
lidom II. in III. kategorije, to 
je zavarovancem, ki so bili za
radi invalidnosti premeščeni na 
drugo delovno mesto oz. ne mo
rejo opravljati svojega dela 
polni delovni čas. Tovrstni iz
datki so že v preteklosti po
vzročali KSSZ Ravne na Ko
roškem dokajšnje težave, saj je 
tovrstnih invalidov precej. Pro
blem pa je zdaj nastal zaradi 
tega, ker bi bilo treba delovnim 
invalidom povečati denarna na
domestila, valorizirana na leto 
1965 za okrog 50 %, osebni do
hodki zaposlenih pa so se v tem 
času povečali precej manj, kon
kretno v rudniku lignita Vele
nje le za 33%. Tako bi preje
mali delovni invalidi tudi do 
500 novih din večje prejemke 
na mesec, kot zaposleni. Vodja 
čela v velenjskem rudniku je 
lani zaslužil v poprečju 1594 di
narjev, delovni invalid pa bi 
prejel na mesec 2070 din, to je 
476 din več, kot če bi delal na 
prejšnjem delovnem mestu. Se 
pravi, da bi bila invalidnost v 
bazični industriji, kjer osebni 
dohodki zaposlenih niso nara
ščali tako hitro kot v drugih 
panogah, dejansko nagrajena. 
Taka praksa bi predvsem slabo 
vplivala na varno delo, povečal 
bi se pritisk za priznanje inva
lidnosti, v sklade zdravstvenega 
zavarovanja pa bi vnesli zmedo.

Po daljši razpravi je skupščina 
KSSZ Ravne na Koroškem skle
nila predlagati skupščini Re
publiške skupnosti socialnega 
zavarovanja delavcev Slovenije,

da dopolni leta 1967 sprejeti 
sklep o višini nadomestil zaradi 
manjšega osebnega dohodka na 
drugem delu delovnim invali
dom s pravico do zaposlitve za
radi posledic bolezni ali zaradi 
poškodb izven dela, in sicer ta
ko, da nadomestilo v nobenem 
primeru ne bi smelo biti večje 
kot znaša 100% osebni dohodek 
na delovnem mestu, na katerem 
je bil invalid II. oz. III. katego
rije pred nastopom invalidno
sti. -vš

Popraviti krivice
V »DELAVSKI ENOTNOSTI« z dne 5. julija 1969 smo med 

drugimi prispevki na peti strani lahko prebrali tudi predlog 
društev upokojencev v Velenju in Šoštanju o priznanju delovne 
ter pokojninske dobe od 6. aprila 1941 do 15. maja 1945 vsem 
tistim, ki so bili v času okupacije v tem obdobju prisilno mobi
lizirani v takratno nemško vojsko na ozemlju Štajerske, Koro
ške in Gorenjske. Po veljavnih določilih pokojninskega zakona 
se vsem tistim našim državljanom, ki jih je okupator vpoklical 
v svoje oborožene enote, ne všteje v delovno in pokojninsko 
dobo čas od 6. aprila 1941 do takšnega vpoklica. Kot je znano, 
se je prvo prisilno mobiliziranje začelo že sredi leta 1942 ter 
se nadaljevalo skoraj do konca vojne, to je do prvih mesecev 
leta 1945.

Predlog po svoji vsebini ni nov, saj je bilo o tem že precej 
napisanega, zlasti v' »DELU« pred kakimi štirimi leti. Takrat 
je bilo postavljenih precej vprašanj v rubriki »Pogovor z bral
ci«, razen tega pa so bili dani predlogi tudi posameznim orga
nom socialnega zavarovanja. Nekaj časa se je o tem govorilo 
in pisalo, zatem pa je bilo vse skupaj končano brez kakršnega-, 
koli pomembnejšega sklepa.

Če gledamo na splošno *razvoj NOB na Štajerskem območju, 
potem je vsakemu lahko .kaj kmalu razvidno, da je sicer obsta
jalo na Pohorju že v letu 1941, vendar pa le v manjšem obsegu. 
Nekoliko širši razmah je zavzelo v naslednjih dveh letih, to je 
v letih 1942 in 1943, ki pa še vedno ni zajelo vseh predelov. Do 
tega je prišlo šele v prvi polovici leta 1944, to je po prihodu 
XIV. divizije na Pohorje. Zato upravičeno lahko štejemo to 
leto kot obdobje hitrega in širokega razmaha partizanskih enot 
in političnega gibanja nasploh. Zaradi tega torej lahko zaklju
čimo, da mnogim tistim Slovencem, ki so bili prisilno mobili
zirani v nemško vojsko med 1941. in 1943. letom, skoraj ni bilo 
mogoče, da bi se vključili v NOB, posebno še spričo tega, ker 
so bili mnogi vpoklicani neposredno z dela na območju Nemčije 
in Avstrije, kamor jih je poslal nemški delovni urad.

Ni nam sicer znano, koliko je bilo tovrstnih mobilizirancev, 
toda prav gotovo gre za nekaj tisoč naših državljanov. 2e samo 
podatek, da je peta prekomorska brigada štela okoli 2500 bor
cev, pove, da gre le za precejšnje število. Večina pripadnikov 
te enote se je namreč vključila v NOV iz ujetniških taborišč 
v Franciji in Angliji, kamor so prišli kot vojaki nemške vojske 
ter njenih enot na zahodni fronti. Mnogi izmed vpoklicanih so 
prišli v NOV po drugačni poti, zlasti tako, da se niso vrnili 
nazaj v svojo enoto po končanem dopustu. Taki primeri so 
bili vedno bolj pogosti v letu 1944.

Podobno kot iz Anglije je prišlo precej naših fantov iz nek
danje nemške vojske preko ujetništva v SZ. Skratka, poti so 
bile različne, velika večina prisilno mobiliziranih moških pa se 
je vključila v NOV takoj, ko se jim je ponudila možnost, ne 
glede na to, v 'katerem delu Evrope so bili. Naj ob tej prilož
nosti še povem, da vsi oni, ki so razmeroma zelo redki in so šli 
prostovoljno v nemško vojsko, niso iskali nobene poti za 
vrnitev nazaj v Slovenijo.

Zato mislim, da bi morali dati velenjskemu predlogu širšo 
podporo zlasti sedaj, ko pripravljamo nove predpise s področja 
pokojninskega zavarovanja. Če je kdorkoli bil po 6. aprilu 
1941 nasilno mobiliziran v takratno nemško vojsko z ozemlja 
Gorenjske in Štajerske ter takrat ni imel možnosti, da se pri
ključi NOV ali partizanskim enotam, torej ni bil sam kriv, če 
je bil v okupatorskih vojaških in oboroženih formacijah. Ker pa 
je znano, da se je večina takoj, ko so ji bile dane možnosti, 
vključila v NOB ter tako doprinesla svoj delež k osvoboditvi 
naše domovine, menim, da to ne bi smela biti ovira v prizna
vanju delovne in pokojninske dobe. Tu želim posebej opozoriti, 
da je prav že imenovana peta prekomorska brigada dokaj odlo
čilno vplivala na osvoboditev krajev od Dalmacije preko Like 
do Ljubljane in naše Koroške. Sedaj veljavna določila v pokoj
ninskem zakonu so za vse te in še mnoge druge krivična ter 
jih v novi zakon ne bi smeli znova prepisati, pač pa bi jih 
morali izpustiti.

VINKO LANGERHOLC

SVET ZA OBRT, INDUSTRIJO IN DELOVNA RAZMERJA PRI SKUPŠČINI OBČINE SLOVENJ GRADEC 
JE OBRAVNAVAL NAČRTE DELOVNIH ORGANIZACIJ O SPREJEMANJU PRIPRAVNIKOV

NERESNOSTI PRECEJ 
TODA ZAKAJ?

Lani je slovenska skupščina sprejela zakon o obveznem 
sprejemanju pripravnikov in o urejanju pripravništva v 
delovnih organizacijah. Pripravništvo je tako postalo ele
ment kadrovske politike in oblika, s pomočjo katere nudijo 
delovne organizacije strokovnjakom, ki prihajajo iz šol, 
vzgojo in usposabljanje za delo. Vsa ta prizadevanja pa 
naj bi pripomogla k izboljšanju poklicne in izobrazbene 
strukture zaposlenih v delovnih organizacijah in omogo
čila prilagajanje te strukture zahtevam sodobne organiza
cije dela.

Zakon zavezuje vse delovne 
organizacije, da vsako leto, naj
pozneje do 31. januarja, z na
črtom določijo vrsto in število 
pripravnikov, ki jih bodo spre
jele v koledarskem letu. V Slo
venj Gradcu ugotavljajo, da je 
s splošnimi akti uredilo priprav
ništvo 14 delovnih organizacij, 
in sicer: Komunalno podjetje, 
Gozdno gospodarstvo, Elektro, 
Gradbeno podjetje. Tovarna me
ril, Lesno industrijsko podjetje, 
Splošna bolnica, Tovarna usnja, 
industrijsko podjetje Komfort —

zaščita, Mlekarna, Nova oprema, 
Tovarna kovanih izdelkov FEC- 
RO, Kmetijska zadruga in go
stinsko podjetje Pohorje. Med 
temi je 10 delovnih organizacij 
tudi že sprejelo načrte o spre
jemanju pripravnikov. Tovarna 
kovanih izdelkov FECRO, Grad
beno podjetje in gostinsko pod
jetje Pohorje so sporočili, da 
Pripravnikov v letu 1969 ne bodo 
sprejemali, kmetijska zadruga 
Pa načrta še ni predložila, pa 
tudi ni sporočila, da pripravni
kov ne bo sprejemala.

V Slovenj Gradcu ugotavlja
jo, da v posameznih delovnih 
organizacijah s precejšnjo ne
resnostjo pristopajo k izvajanju 
določb zakona o urejanju pri
pravništva. Nekatere delovne or
ganizacije ne pošiljajo načrtov

zavodu za zaposlovanje, druge 
spet ne občinski skupščini, ali 
pa sporočajo vsakemu drugačno 
število pripravnikov. In še na 
nekaj kaže opozoriti: manjše
delovne organizacije načrtov o 
sprejemanju pripravnikov niso 
sprejemale. Prav tako tudi ne 
tiste delovne organizacije, kjer 
pravzaprav ni ljudi, ki bi pri
pravnike uvajali v delo. Sploh 
je mogoče ugotavljati neprimer
no kvalifikacijsko strukturo za
poslenih v delovnih organizaci
jah v občini Slovenj Gradec. 
Zato je nerazumljivo tudi eno
stransko sprejemanje pripravni
kov, saj delovne organizacije v 
glavnem zaposlujejo pripravnike 
za tehnične službe, manj pa za 
komercialno in splošno službo, 
čeprav močno manjka tudi tega 
kadra.

Problematiko okrog spreje
manja načrtov delovnih organi
zacij o sprejemanju pripravni
kov je nedavno tega obravnaval 
svet za obrt, industrijo in de
lovna razmerja Skupščine obči
ne SMvenj Gradec. Po razpravi 
je sklenil predlagati občinski 
skupščini sprejem več sklepov 
oziroma priporočil.

Predlagana priporočila so 
tale:

9 Delovne organizacije mo
rajo dosledno izvajati določbe 
zakona o sprejemanju priprav
nikov ter sprejemati tudi pri
pravnike ekonomiste, pravnike 
in komercialiste, s čimer bodo 
okrepile upravno-komercialne 
službe.

® Večje delovne organizacije 
naj bi zaposlovale večje število 
pripravnikov, ki bi jih po kon
čani pripravniški dobi odstopile 
manjšim delovnim organizaci
jam, ki same pripravnikov ne 
morejo zaposlovati.

O V nekaterih delovnih or
ganizacijah so, upoštevaje ob
stoječo izobrazbeno in poklicno 
strukturo, premalo odgovorno 
pristopili k izvajanju določb za
kona o pripravništvu, zato mo
rata Mlekarna in Gradbeno pod
jetje sprejeti letos vsaj 1 pri
pravnika (ekonomske smeri), 
Kmetijska zadruga pa mora v 
določenem roku izdelati načrt o 
sprejemanju pripravnikov. To
varna kovanih izdelkov FECRO 
pa zaradi položaja, v katerem se 
je znašla, letos ne bi bila dolžna 
sprejemati pripravnikov.

® Za manjše delovne orga
nizacije oz. zavode, kjer je za
poslenih le po nekaj delavcev, 
je občinska skupščina sprejela 
sklep, da niso dolžne sprejemati 
načrtov o pripravnikih. (vš)
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Kako gospodarimo

"^Taše ceste v teh dneh spet »krasijo« pločevinaste kače. Nad jj 
njimi vedno plavajo tudi oblaki prahu, saj večino turističnih g 
rokov za asfaltiranje cest: »najkasneje do 15. junija«, na- S 

vadno razvlečemo v julij, če ne celo v avgust. Tako se ob ne- 
del j ah od Portoroža do ankaranskega križišča že zdaj (kaj bo -§§ 
šele v pasjih dneh) »potuje« debelo uro, če ne več. Zato lebdi s 
vsem, ki potujejo po cestah, na ustnicah nestrpno vprašanje: H 
doklej taka gneča in »naglica«? 1

Saj res, doklej? Poglejmo, kako odgovarjajo na to vprašanje 
strokovnjaki.

Predvsem ugotavljajo, da je za slovenski gospodarski prostor 1 
značilna močna razdrobljenost proizvodnje in naselitve. Zato je 
tudi razširjenost cestnega omrežja v Sloveniji večja kot v ne
katerih drugih predelih naše države. Vendar obseg, predvsem 
pa kakovost cestnega omrežja ne ustrezata več stopnji naše 
gospodarske razvitosti.

Razen tega predstavlja Slovenija s svojo lego v osrednje- 
evropskem prostoru križišče pomembnih mednarodnih poti, ki 
potekajo na severu preko Vzhodnih Alp, na jugozahodu v Pa
nonsko nižino, na vzhodu pa k obalam Jadranskega morja 
ter v Furlansko in Padsko nižino, kar tudi dokazuje, da brez 
dobrih cest Slovenija ne bo hitro napredovala.

Večino cest smo gradili za manjši in počasnejši promet;

KOLEKTIVU TOVARNE DUŠIKA V RUŠAH SE VRAČA OPTIMIZEM

Hvala za zvezdico
Naša abrazivna industrija in Tovarna dušika v Rušah 

sta si bili do nedavnega hudo v laseh. Slednja namreč od
loča, kakšne metalne korunde in koliko jih smejo tovarne 
umetnih brusov uvažati, da bo zanjo ostalo še vedno do
volj prostora na domačem tržišču.

Kakor ima vsaka medalja dve strani, jih ima tudi ta. 
Tovarne umetnih brusov so zatrjevale, da ruški korund ni 
kakovosten in da bi ga morale več uvažati. Tovarna duši
ka pa je povečani uvozni apetit abrezivne industrije pri
pisovala konkurenčnim uvoznim cenam in zatrjevala, da 

zato so ozke, nepregledne, strme, neutrjene, imajo slabe mo- | ruški korund ni slabši od uvoženega, vse tiste vrste, ki jih 
stove, skratka — ne ustrezajo več skokovitemu naraščanju cest- 1 v Rušah ne izdelujejo, pa da dovoli uvažati.
nega prometa v zadnjih letih. Posledipe tega so: zastoji vozil 
(ali kače) na cestah, neekonomična vožnja, pogoste nesreče in

DOKLEJ GNEČA 
NA CESTAH?

velika škoda zaradi nezadostno utrjenega spodnjega ustroja ce
stišč. Zaradi varnosti prometa kar naprej omejujemo tovorni 
promet, ob tem pa trpi reden prevoz za gospodarstvo.

V zadnjih desetih letih se je cestni prevoz blaga v Sloveniji 
povečal skoraj za štirikrat, promet potnikov, ki se vozijo z avto
busi, pa je v tem času narasel skoraj za osemkrat.

Promet potnikov preko državnih meja se je v zadnjih de
vetih letih povečal celo za več kot 27-krat. Izredno je v Slo
veniji narasel tudi promet z domačimi osebnimi vozili, saj je 
število registriranih osebnih vozil v Sloveniji v desetih letih 
prav tako naraslo za več kot 27-krat.

Tako se po številu osebnih avtomobilov na prebivalca Slo
venija že približuje razvitejšim evropskim deželam.

V Sloveniji smo danes v podobnem položaju kot pred nekaj 
leti naši sosedje, ko sta jih gospodarski razmah in razvoj moto
rizacije prisilila, da so s hitrimi in učinkovitimi ukrepi moder
nizirali cestno omrežje in zgradili številne nove avtomobilske 
ceste.

Bližina številnih sodobnih cest naših sosedov je zelo ugodna 
za našo bodočo prostorsko povezanost z Evropo. Zelo pomembno 
je tudi, da so ceste naših sosedov že povezane s cestami drugih 
držav Evrope, predvsem tistih, za katerih sodelovanje je Jugo
slavija iz gospodarskih in turističnih razlogov vsestransko za
interesirana.

Razen sedanjega, že zgrajenega modernega cestnega omrežja, 
imajo sosednja Italija, Avstrija, Madžarska in druge države, 
pa tudi sosednja republika Hrvatska, v izgradnji in v načrtu 
gradenj sistem pomembnih, hitrih in sodobnih avtomobilskih 
cest, ki bodo potekale v področjih, ki meje na Slovenijo. Do
sedanji, še bolj pa perspektivni razvoj in razplet tega omrežja 
nas opozarja na resno nevarnost, da lahko postane Slovenija 
izločena iz celotnega sistema evropskih hitrih, sodobnih in viso
ko propustnih avto cest. Le če bomo pravočasno zgradili sodobne 
(hitre) ceste, bomo lahko pritegnili promet skozi Slovenijo. Vsako 
zavlačevanje bi lahko kljub ugodni geografski legi in odličnim 
perspektivam za razvoj tranzitnega prometa v Sloveniji pre
usmerilo tranzitne cestne tokove v tem delu Evrope.

Bodoče trase hitrih cest naj bi (z manjšimi spremembami) 
potekale po smereh cestnega križa Slovenije, kjer najhitreje 
narašča promet in strokovnjaki tudi v perspektivi predvidevajo 
najmočnejše prometne tokove. Pri tem bo Ljubljana očitno 
ostala še naprej pomembno medregionalno križišče, stičišče slo
venskega prometnega križa, katerega vsi štirje kraki bodo vklju
čeni v mednarodno omrežje evropskih cest.

Po predvidevanjih ljubljanskega inštituta za ekonomska raz
iskovanja bo promet na smereh slovenskega cestnega križa v 
prihodnjih 35 letih v povprečju narasel za desetkrat. Takšno 
povečanje prometa so izračunali glede na dosedanjo dinamiko 
njegovega naraščanja in glede na predvidene prometne tokove. 
Tak promet pa bo zahteval gradnjo najmanj štiripasnih avto
mobilskih cest (z dvema ločenima voziščema) v vseh glavnih 
smereh slovenskega cestnega križa. Pri tem bomo morali ne
katere odseke, mejne prehode in vpadnice v večja mesta zelo 
razširiti, če želimo, da ob »mestnih vratih« ne bo preveč plo
čevinaste gneče. V. B.

Spor je menda letos končan. Tovarna dušika je s po
slovnim združenjem Brus, v katerem so včlanjene vse to
varne umetnih brusov, podpisala sporazum o sproščenem 
uvozu zrnatega umetnega korunda, ki ga sama proizvaja, 
in vseh brusnih materialov. Drugače rečeno: odrekla se je 
nadzoru nad uvozom (LBO z zvezdico!).

Tovarne umetnih brusov so si oddahnile, kaj pa Tovar
na dušika v Rušah?

ZAHTEVA PO USTREZNEJŠI 
CARINSKI ZAŠČITI

Kakor se zdi neverjetno, To
varni dušika ni žal za izgublje
no zvezdico oziroma za izgub
ljenim pooblastilom v zvezi z 
uvozom umetnega korunda in 
brusnih materialov. Naj bo uvoz 
sproščen, meni tovarniško vod
stvo, sočasno pa zahteva zase 
večjo carinsko zaščito.

Tuji konkurenti zlahka osva
jajo jugoslovansko tržišče, ker 
premeščajo razmeroma nizke 
carinske bariere z visokimi iz
voznimi premijami, Tovarna du
šika pa ima pri izvozu nepri
merno večje težave. Naše izvoz
ne olajšave nikakor ne zadošča
jo za pokrivanje visokih carin
skih dajatev v zahodnoevrop
skih državah. Korunda zato 
sploh ni mogoče izvažati tja.

ZAČASNA REŠILNA BILKA
Gospodarska reforma je To

varno dušika močno prizadela. 
Razen korunda so vsi njeni iz
delki pod kontrolo cen, se pravi, 
da jih ni mogoče podražiti, 
medtem ko ji podraženi repro
dukcijski material, električna 
energija in transportni stroški 
letno zmanjšajo dohodek za pri
bližno 800 milijonov starih di
narjev.

Možnost, da bi z dobičkom 
domačega trga pokrivali izvozno 
izgubo na zahodnoevropskem tr
žišču, je tako splahnela, da so 
se osebni dohodki v tej tovarni 
od 1905. leta do vključno 1968. 
leta nominalno zmanjšali za 2 
do 4%, realno pa še'za veliko 
več. Lani sredi leta se je kolek
tiv za cele tri mesece prosto
voljno odpovedal 20 % zaslužka. 
Ta čas so namreč vodilni stro
kovnjaki izvedli »carski rez« v 
proizvodnji: omejili so proizvod
njo ferolegur za svetovno trži
šče, ki jim je povzročala največ

Kako najugodneje 
in najceneje

NA POTOVANJE - 
NA DOPUST?
# Z vpisom obveznic za 
modernizacijo železnic, ker 
s ten. dobite brezplačne 
karte za potovanja — 6 % 
obresti, razen tega — na
gradno loterijsko žrebanje 
s 700 dobitki, med kateri
mi so večdnevna potovanja 
po inozemstvu ter letovanja 
na morju.

# Z vpisom obveznice za 
500 N-dinarjev — 1 brez
plačna karta, z vpisom ob
veznice za 1000 N-dinarjev 
— 3 brezplačne karte, ki pa 
jih lahko izkoristite v letu 
vpisa ter v naslednjih dveh 
letih.

9 Prva anuiteta zapade v 
izplačilo leta 1972.

Za podjetja — na vsakp 
obveznico za 10.000 N-dln — 
3 % popust pri prevozu 
blaga v letu vpisa in v na
slednjih dveh letih.

# Poslužujte se te nove 
ugodne oblike in pogojev 
varčevanja ter vpisujte 
obveznice za moderniza
cijo železnici

izgube, in povečali proizvodnjo 
abrazivov in plinov za domače 
tržišče.

Kolektiv si je trenutno opo
mogel, vendar samo trenutno.

REŠITEV NA VIDIKU?
Omejitev nedonosne proiz

vodnje v zastarelih in premajh
nih obratih, zastarela tehnolo
gija in zastarela proizvodna 
oprema — na vsem tem ruški 
kolektiv ne more graditi svoje 
prihodnosti.

Pa saj je tudi nikoli ni gradil. 
Šest let se je intenzivno pri
pravljal na bistveno spremembo 
proizvodnega programa. Temelj
na proizvodnja naj ne bi bile 
več ferolegure, ampak abrazivni 
materiali in fosfor. Hkrati z na
črti pa je reševal vprašanje 
kreditov. Leta so tekla, medtem 
se je okrepila industrija fosfor
ja v Nemčiji, Angliji in Franciji, 
1965. leta, ko so ameriški ban
kirji končno pristali na kredi
tiranje nove proizvodnje v Ru
šah, pa se t je začela pri nas 
gospodarska reforma. Tovarna 
dušika naj bi prispevala 2,5 mi
lijarde starih dinarjev za razvoj 
hidroenergetike kot bodoči večji 
potrošnik električne energije. 
Dolgoročni razvojni program 
Tovarne dušika je moral kolek

tiv hočeš nočeš začasno spraviti 
v predal in čakati na lepše dni.

Zdi se, da lepši dnevi že pri' 
hajajo. Tovarna dušika dobi 
sredstva za izdelavo dolgoroč* 
nega razvojnega programa za 
področje ferolegur, korunda ib 
karborunda ter tehničnih plinov. 
Del te naloge so ruški strokov
njaki opravili že pred leti z® 
svojo tovarno in ameriške kre- 
ditorje. Ce bančnike oziroma 
slovensko gospodarstvo — last
nika bančnih sredstev — pre* 
pričajo, da bi bile naložbe ka
pitala v raziskovano proizvod
njo donosne in perspektivne, po
tem bi bil Tovarni dušika za
gotovljen tudi investicijski kre
dit za modernizacijo in razširi
tev proizvodnih zmogljivosti Ib 
s tem prodor na zahodnoevrop
sko tržišče — brez denarnih 
žrtev.

Izgubljeni optimizem se ko
lektivu vrača, čeprav je v zad
njih kritičnih letih izgubil do
mala vse strokovnjake, ki so mu 
načrtovali lepšo, a doslej nedot 
segljivo prihodnost.

DRUGA KONFERENCA LJUBLJANSKIH SINDIKATOV

Sindikati: »Ljubljana 
potrebuje program razvoja«

(Nadaljevanje s 1. strani)
slabšal plačilno bilanco, kar se 
posredno odraža tudi na ljub
ljansko gospodarstvo. Dokaj 
lahka pot do kreditov in zadol
žitev gospodarstva pri bankah — 
mimogrede povedano so se ome
njene zadolžitve v Ljubljani la
ni povečale za blizu 40 odstot
kov — je zmanjšala prizadeva
nja kolektivov, da bi za investi
cije mobilizirali lastna sredstva. 
Naložbe v poslovni sklad so bi
le ob 14-odstotnem porastu do
hodka večje le za 5 do 6 odstot
kov. Od 343 milijonov N-dinar
jev dodatno razpoložljivega do
hodka kolektivov je bilo usmer
jenih v osebne dohodke 280 mi
lijonov in le 59 milijonov N-di-

nica je namreč ta, da se bo vsa 
tista proizvodnja, ki bo vzdržala 
mednarodno tekmo in dobila 
prostor na zunanjih tržiščih, 
lahko plasirala tudi doma.

»Ljubljana ni samo družbe
no politično in upravno ter kul- 
turnoznanstveno središče naše 
republike,« je v zaključkih med 
drugim še dejal Rudi Bregar, 
predsednik ljubljanskih sindika
tov. »Ljubljana je tudi zelo po
memben gospodarski dejavnik. 
Njen gospodarski potencial 
predstavlja skoraj 28 odstotkov

celotnih zmogljivosti Slovenije- 
Zato menim, da se moramo bre? 
obotavljanja opredeliti v naši 
razvojni gospodarski politiki z3 
podpiranje glavnih nosilcev go
spodarskega napredka. Gre z® 
tiste gospodarske organizacije V 
industriji, gradbeništvu, prome
tu, trgovini, turizmu, ki so še 
doslej pokazale s svojimi uspehi 
in razvojnimi programi sposob
nost gospodarskega in poslov
nega prodora na domačih in tu
jih tržiščih.«

M. 2.

narjev 
sklade,

je bilo naloženih v

O

ODPRETI TRŽIŠČE IN 
VZDRŽATI MEDNARODNO 

KONKURENCO
Iz obilice zaključkov, ki so 

sledili razpravi na drugi konfe
renci ljubljanskih sindikatov in 
referatu Rudija Bregarja, ter in
formacije o izhodiščih in mož
nostih gospodarskega in druž
benega razvoja Ljubljana zapi
šimo najpomembnejše misli.

»Takoj moramo enotno za
staviti akcijo, da čimprej izobli
kujemo enoten program družbe
no gospodarskega razvoja Ljub
ljane kot celote,« so nekajkrat 
poudarili udeleženci na drugi 
konferenci sindikatov Ljubljane. 
O nujnosti takšnega programa 
ni potrebno izgubljati besed, saj 
v Ljubljani dovolj argumentira
no o tem razpravljajo že vrsto 
let. »Tak pristop pa nam nare
kuje tudi nujna vključitev na
šega programa v program per
spektivnega razvoja naše repub
like in federacije,« je poudaril 
Rudi Bregar, predsednik ljub
ljanskih sindikatov. »Ne smejo 
nas v nacionalnem okviru zdru
ževati samo ideje socializma, 
združevati nas mora tudi nepo
sredni delovni program, pred
vsem v opviru celovitih družbe
no ekonomskih integracijskih 
odnosov. Povezovati nas mora 
hotenje, da vsa področja druž- 
!?.ene reprodukcije spravljamo v 
čimvečjo medsebojno poveza
nost, odvisnost, skladnost in 
ravnotežje...«

Ljubljanski sindikati so že 
doslej podpirali zamisel o izde
lavi informacije o izhodiščih in 
možnostih gospodarskega in 
družbenega razvoja Ljubljane, 
ki so jo tudi obravnavali na 
drugi konferenci. Zaradi tega bo 
potrebno na osnovi izhodišč, ki 
so zapisana v omenjeni infar- 
maciji in s pomočjo umskega 
poteiigiala, k; ga premore Ljub
ljana, izdelati tak program raz
voja, ki bo, izhajajoč iz danih 
pogojev, znanja in volje opre
delili, kaj razvijati in podpirati, 
razen tega pa opredelil tudi vse 
tisto, čemur se bo treba v pri- 
zad^iinju za lepšo prihodnost 
Ljubljane in vseh, ki živijo v 
Ljubljani, odreči. Osnovno vo
dilo pri tem bi morala biti za- 
hteva po odprtosti tržišča in 
sposobnost obdržat; mednarodno 
konkurenco. Zelo preprosta res-

DOPISNIKI POROČAJO
• SLOVENSKE KONJICE

Ugodni rezultati gospodarjenja
Podatki o gospodarskih gibanjih v podjetjih na območju obči®® 

Slovenske Konjice za prvih pet mesecev letošnjega leta kažejo doK»l 
zadovoljive rezultate poslovanja skoraj na vseh področjih. Njihov 
četek sega že v drugo polovico lanskega leta ter se letos ugodno 
nadaljuje. Vrednost in fizični obseg industrijske proizvodnje sta v pf*' 
merjavi z enakim obdobjem povečana za dobrih 15 */». Največji napred^ 
je dosegla kovaška industrija v Zrečah, kjer so fizični obseg proizvodnJJ 
povečali za 73 %, po vrednosti pa celo za 105,3 ‘V*. Zelo dobre proizvodni 
rezultate so dosegli še v podjetju za proizvodnjo umetnih bruso 
»COMET« v Zrečah in v industrijskem kombinatu »KONUS«. .

Povprečni osebni dohodki v občini so se v prvih petih mesečin 
letošnjega leta povečali za 11,7 °Io, od tega v gospodarstvu *a 12 
negospodarstvu pa za 6,9 */o. Zanimiv je tudi podatek, da so večjo Pr°' 
izvodnjo dosegli za blizu 2 */• manjšim številom zaposlenih delavce** 

Glede izvoza je treba zapisati, da je večina industrijskih podje**' 
začela s svojimi proizvodi resno prodirali na tuja tržišča ter tam Pr®J 
dajati svoje izdelke. To še posebej velja za industrijski kombin* 
»KONUS«, ki je povečal izvoz kar za 63,5 •/<>. ...

Prav na osnovi močnih prekoračenj pri najpomembnejših izvozniKj1 
je gospodarstvo konjiške občine v prvih petih mesecih letošnjega let 
prodalo za 53 a/t več izdelkov, tako da je bil letni plan izvoza do koflC 
maja izpolnjen že z 53,7 •/o. Od skupne količino v inozemstvo prodan«! 
blaga odpade kar 83,8 #/o na konvertibilno področje.

V. 1*

• GORNJA RADGONA

Težave v podjetju »ELRAD«
Čeprav se je to radgonsko podjetje s 400 zaposlenimi v minulih 

uveljavilo tudi na področju elektronike, je kolektiv zašel v precejS^L 
težave. Nesoglasja med vodilnimi in strokovnimi kadri so glavni v*r<L 
za to, da se podjetje ni dokopalo do bolj proučenega proizvodnega 
grama. Velike zaloge televizijskih anten so že presegle kritično ’ 
stroški proizvodnje pa so do nedavna stalno naraščali. # .vl

Sele po nedavnih kadrovskih spremembah v vodstvu je v podj«tJ.e 
zavel nov veter, ki obeta osvežitev tudi v proizvodnji. Kolektiv s« L 
namreč odločil za izdelavo bolj zahtevnih antenskih naprav in drU^Jo 
izdelkov, ki so povezani z dosežki na področju elektronike, ker j« " 
tem blagu še vedno veliko povpraševanje doma in v tujini. 0

V radgonskem »Eiradu« so se odločno zavzeli tudi za tesno posl?*^ 
tehnično sodelovanje z združenim podjetjem »Iskra« v Kranju ifl 
»Gorenjem« v Velenju. Čedalje bolj pa prevladuje mnenje, da zagotavu 
»Elradu« nadaljnjo razvojno pot edino združitev z »Iskro«. B.

TOLMIN
Zakaj zamuda?

Nekatera podjetja na Tolminskem še niso predložila občinski s K ur 
ščini v potrditev svojih načrtov o sprejemanju pripravnikov ali P* fji 
sporočila, da pripravnikov ne nameravajo sprejeti. O tem so razpravUff, 
na zadnji seji skupščine in sklenili, da morajo vse delovne organiza<rii 
omenjene načrte dostaviti skupščini najkasneje do 15. julija. Na 
prihodnjih sej bo ' 
dajo v delovnih
splošne akte in kako so sestavljeni.

uusiavm saupscini najnasneje ao i.>. juuja. r.« „
> skupščina podrobneje proučila tudi notranjo zakou 
organizacijah ter ugotovila, če imajo vse predpisuj

• CELJE J

Celjska industrija povečuje izvoz
j,*

Tavo*
era tf'

I V prvih petih mesecih mesecih je celjska industrija izvozila 
milijona dolarjev, kar je za 35 “/» več, kot v ustreznem času 
v teh mesecih je nad pričakovanji, saj so že dosegli 45,3 */. letnega 
voznega plana.

Razveseljiv Je podatek, da povečujejo izvoz skoraj vsa celjska 
jetja, razen Metke, ki v tem letu najbrž ne bo izvažala. Na PrV®i» 
mestu pri izvozu je kolektiv celjske Cinkarne, ki je do konca pajij 
izvozil za 3,4 milijona dolarjev, kar Je za 1,2 milijona dolarjev vee’.5jt 
v istem času lani. Kolektivu Cinkarne sledi v izvozu Lesna indu?**0 
Savinja, njej pa tovarna EMO in Toper.

Na zunanjem tržišču so se znova začele pojavljati v večjem b^lja 
nekatere tovarne, med njimi štorska Železarna, Libela, Etol, ZlataP“ 
in druge. Pričakujejo, da bodo vse celjske tovarne svoje izvozno PJ^j 
grame presegle. Pomembno pa je, da celjska podjetja skoraj tri 
blaga izvozijo na konvertibilno, to je na zahodno tržišče. O®1"
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Kako gospodarimo

Komentatorjev stolpec • komentatorjev stolpec • koment
>

nešlciranju

zvezo
•vanie s 1. strani)

lah!*0 Povedano, pomenil tudi uzakonitev »pravice«, da nekateri 
ticj 0 zSodaj umirajo. V težnji po odpravlajnju slabih pogojev 
,i0<a Pa gre sedanji zakon predaleč. Določa namreč, da o stro- 
Ub'n* dokumentaciji predlagatelja za naknadno benefieiranje 
l, ®,Zno daje svoje mišljenje Skupščina jugoslovanske skup- 
^ 'h socialnega zavarovanja. Neodvisno od tega, kaj je zakono- 
^lalec želel doseči s takšnim določilom, je mogoče trdfii, da 
|jr Kupščini socialnega zavarovanja Jugoslavije naložil preveliko 
Vati«C' ^v°mim, da je skupščina, tudi pri najboljših prizadc- 
itin ,1^’ v stanju do kraja odgovorno in tudi kvalificirano dati 

*noa k strokovni dokumentaciji delovnih organizacij.
Val i 0vna skupina za preučitev sistema zdravstvenega in in- 
tiarvfkega '^varovanja Skupščine SHS je v predloženih mate- 
iair načela nekatera vprašanja sedanjega in bodočega urc- 
v p.'13 beneficiranja delovne dobe. Večino svojih razmišljanj je 

a^ivu skupine, verjetno pod vtisom ržizsirjcncs^ti pojmovunj3>, 
lavSc j® mogoče s širjenjem beneficiran ja znebiti starejših de- 
b ®cv na račun skladov splošne solidarnosti, usmerila v cko- 
Ur s^ran "tega vprašanja. Pri tem je kritična ocena sedanje 
^,eaitve, ki je neživljenjska, skoraj v celoti izostala in zato tudi 

t)redlogov, kako benefieiranje v bodoče bolj učinkovito raz- 
Cati. Takšna ugotovitev seveda ne velja, če se vzame že 
v sPrejet predlog delovne skupine, naj se benefieiranje za- 
lj ro.v8lne dobe zaradi narave in težine dela, katerega oprav- 
s. povzroča praviloma invalidnost, obravnava le v invalid- 

JJ1 ne pa tudi v starostnem zavarovanju.
^ stališča potrošnje nacionalnega dohodka se družba gotovo 

ia, n?°re odpovedati določenemu okvirnemu urejanju pravic, ki 
afejo iz beneficirane delovne dobe. Pri tem zlasti mislim, 

za družbeno regulativo, da, kjerkoli je to mogoče, dose- 
t'.0v izb°Ušanje delovnih pogojev in da pri vsakem uvajanju 
(je. e Proizvodnje računamo tudi z investicijami za izboljšanje 

pogojev. Pri tein pa ni vedno dovolj le dobra volja 
j, 3vnih organizacij, še posebej tistih, ki so vsa povojna leta 
*a,različnih razlogov ostale pri starih osnovnih sredstvih in se 
2ak° ^Uc‘' dela niso bistveno spremenili. Sedanja zvezna
0r, °nska ureditev ne omogoča življenjskega reševanja takih 
»"'^ov. Sodim, da bo potrebno v javni razpravi o bodočem 
i^ihinskem in invalidskem zavarovanju izreči mnenje in 
lati l£ovati predloge, kako daleč je smotrno ta vprašanja ure- 

z Zveznim zakonom.
b^^čilno je. da nekaj delovnih organizacij iz Slovenije brez 
?av^no določenih kriterijev in metodologije poizkuša tloka- 
dj . ‘ Zveznim organom utemeljenost beneficiranja. Dvomim. 
feš;]0 realno pričakovati rešitve predlogov, saj je na dlani, da 

ev tudi le za eno delovno organizacijo potegne za sabo 
.^Paka delovna mesta tistih organizacij, ki imajo delovne 

<i;>K ',e boljše ali v celoti urejene in se za benefieiranje delovne 
i%sploh ne potegujejo. Mislim pa, da je treba prav v tern 
•neL"! tudi upravičeno bojazen pred širjenjem spiska delovnih 
Vpr''’ kjer se zavarovalna doba šteje s povečanjem. Vsiljuje se 
DUs,‘tanje, ali ne kaže tega področja v bodoči ureditvi pre- 
Ob j.1*’ ®b upoštevanju stvarnih stroškov beneficiranja in morda 

0'°feni starostni meji za upokojitev, pogodbenim odnosom 
<iaih ae'ovnimi organizacijami in republiškimi skupščinami so- 
l)riš1(fga *avarovanja. Že danes bi v tem primeru verjetno 
kp]!S( r\° rešitev, ko bi namesto togega zveznega beneficiranja, 

g <jr*_ to pravico obdržali ali na novo dobili le pogojno in 
V isatp °®en ®as’ saJ bi jih lahko s pogodbo obvezali na čas, 

rcrn je mogoče odpraviti zdravju škodljive delovne pogoje.
JOŽE GLOEACNIK

Z RUDNIKOM GLOBOKO?
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OBISK V PODJETJU »OLJKA« V ŠMARTNEM OB PAKI

ill
V teku sta dve pomembni investiciji: gradnja primarne drobiinice tufa v kamnolomu Gorenje ter grad

nja nove 25-tonske peči za žganje apna in hidrarne v Šmartnem ob Paki

Iz malega obrtnega podjetja 
se »Oljka« iz Šmartnega ob Pa
ki razvija v srednje veliko de
lovno organizacijo. Obrtno de
javnost opušča, saj ima v svo
jem sestavu le še gradbeno sku
pino za izvajanje lastnih inve
sticij ter mizarsko in tapetni
ško delavnico, čedalje bolj pa 
se uveljavlja kot proizvajalec 
tufa, za potrebe cementarn, ter 
apna.

Ker so cene njihovim izdel
kom že nekaj let nespremenje
ne, stroški pa naraščajo, so se 
v Šmartnem ob Paki odločili, 
da z modernizacijo proizvodnih 
procesov, ki omogoča hkrati tu
di povečanje proizvodnje, sku
šajo zagotoviti tudi večji doho
dek delovne organizacije in na
daljnji razvoj.

Tako bodo v kratkem v kam
nolomu tufa v Gorenju izročili 
namenu primarno drobiln-co, 
izdelek Strojne tovarne Trbov
lje, ki tudi kreditira nakup te 
naprave. Celotna investicija bo 
veljala okrbg 800.000 din, od te
ga oprema blizu 600.000 din. 
Nova primarna drobilnica tufa 
bo omogočila občutno poveča
nje proizvodnje tufa, saj ga bo
do v 2 izmenah pridobili kar 
okrog 1000 ton, letno pa se bo

povečala proizvodnja tufa od 
zdajšnjih 100.000 na okrog 200.000 
ton.

Ob tako povečani proizvod
nji tufa bodo obstoječe zaloge 
izčrpali v petih letih, zato isto
časno z modernizacijo kamno
loma raziskujejo tudi nove zalo
ge. Tufa je sicer v bližini do
volj, niso se pa še odločili, kje 
ga bodo začeli kopati, ko ga bo 
zmanjkalo v sedanjem kamno
lomu.

. »Oljka« iz Šmartnega ob Pa
ki dobavalja tuf, vulkanski 
groh, cementarnam v Sloveniji 
in v sosednji Hrvatski, tako ce
mentarnam Trbovlje in Podsu- 
sed, ki sta glavna odjemalca 
tufa iz Šmartnega, nadalje ga 
pošilja v Split, Pulj, Koromačno 
in Umag. Z modernizacijo kam
noloma in s povečano proizvod
njo pa bedo lahko v prihodnje 
krili tudi povečane potrebe ce
mentarn Trbovlje in Podsused. 
ki prav zdaj povečujeta proiz
vodne zmogljivosti.

HIDRIRANO APNO TUDI 
IZ ŠMARTNEGA OB PAKI 

Najpomembnejša investicija 
pa je nedvomno v apnenici. 
Gradijo novo peč za žganje 
apna, zmogljivosti 25 ton, prav

tako pa tudi hidrirano apno. Ta 
investicija mora biti opravljena 
do konca julija, veljala pa bo 
okrog 1,300.000 dinarjev. Pri in
vesticiji je »Oljki« zgledno pri
skočil na pomoč Rudnik lignita 
Velenje, ki je pri banki oročil
200.000 din, občinski sklad skup
nih rezerv Velenje je prispeval
300.000 din, Komunalna banka 
Velenje pa je dala 200.000 din 
posojila. Tako so zbrali 780.000 
din posojil, nekaj nad 500.000 
din pa bodo prispevali za inve
sticijo lastnih sredstev.

Žgano kosovno apno iz 
Šmartnega ob Paki je šlo zme
raj dobro v prodajo. Apnenec, 
ki ga je pod Oljko zadosti na 
voljo, je odlične kvalitete. Zato 
je tudi razumljiva odločitev za 
povečanje proizvodnje. Že zdaj 
prodajo precej kosovnega apna 
izven Slovenije, predvsem v 
Osijek, Zrenjanin, Zagreb, Pri- 
jedor in v Slavonijo.

V novi hidrami v Šmartnem 
ob Paki bodo letno proizvedli 
okrog 15.000 ton hidriranega 
apna. Skoraj polovico celoletne 
proizvodnje, to je 6000 ton hi
driranega apna, bo odkupil 
obrat za izdelovanje elektrofiltr- 
skih zidakov »EFE« Rudnika 
lignita Velenje. Ker bodo kom-

v Keramične ploščice so »šlager« potrošnje in nič čudnega, če rudarski kolektivi, 
izd Prem°govniki 80 obsojeni na likvidacijo, koketirajo z mislijo, da bi v prihodnja 
^delovali keramične obloge za stene in tla. Po vsej državi imamo namreč bogata, sko- 

•• Nedotaknjena ležišča gline, okrog tretj ino ploščic pa uvažamo, 
jj. Pravijo, da je že deset novih tovarn za keramične ploščice na papirjih, koliko 

zgrajenih, se pa ne ve. Za gotov o pa bo s proizvodnjo ploščic porasla tudi 
raba gline. In na to karto igra rudnik G loboko.

^EViOd P3*1 OBČINSKI MOŽJE
'-etnik ^le do Brežic je po za- 

» .geoloških raziskavah
Kiue bfdijon ton neizkoriščene 

. ®ki j^sbor dovolj, da glo- 
ipRdar^, ki so že pred šti- 

v°shi ii* Ponehali kopati nedo- 
čani pi,en£t’ razmišljajo o pove- 

gline. Kljub 
n&tn,. Primitivnemu kopu jim 

sala v „ee že doslej glina prina- 
Pesek f, c*0bička kot kremenov 

bi jo sodobneje ko-Pali
bašli p*ri.su5di, tako menijo, bi 

zanjo tudi v od- 
bk^člc lh tovarnah keramičnih

b>aj ^ rednik, ki zaposluje ko- 
sPektivP 5^’ gradi svoje per- 

hio* 6 na drugem, vsekakor 
bajveiM; nern temelju: za zdaj je 
saroveJ P°nudnik. in prodajalec 
^ednja gorljive gline. Proiz-p'*' £>nj.ciDa varnega materiala
?ePravPo* na® komajda pričenja, 
“Uje vsa3 .Pdmo železarn potre- 

'Hdustrija za »rndnjo
temperaturnih peči.

Modernizacija rudnika bi z 
napravami za sušenje gline vred 
stala milijon in pol dinarjev. 
Kolektiv je prepričan, da bo in
vesticijski kredit dobil, zlasti 
ker bi s tem denarjem ostalo 
100 delavcev pri kruhu.

Toda brežiška občinska skup
ščina je previdna. Resda bi se ji 
odvalila velika skrb z ramen, če 
rudnika v Globokem ne zaprejo. 
V industrijsko slabo razviti ob
čini pač ni lahko na hitro zapo
sliti sto delavcev. Urejanje no
vih delovnih mest v tamkajš
njih industrijskih podjetjih bi 
stalo vsaj desetkrat več kot mo
dernizacija delovnih mest v rud
niku Globoko. Ti argumenti v 
prid rudnika pa ne odgovore na 
eno vprašanje: ali bo zagotov
ljen odjem povečane proizvod
nje gline? Ko Zavod za raziska
vo materiala in konstrukcij iz 
Mubljane odeovori nanj, bo ob
činska skupščina, ki to tržno 
raziskavo financira iz rezervne
ga sklada gospodarskih organi

zacij, odločila o nadaljnji usodi 
Globokega. Preteklo poslovno 
leto je namreč rudnik zaključil 
z malenkostno zgubo; čeprav je 
povprečje osebnih dohodkov za 
400 din pod povprečjem drugih 
rudnikov nekovin v Sloveniji.

IZVOZNE MOŽNOSTI?
Navidezno pretirana previd

nost brežiške občinske skupščine 
ima tehtne vzroke. Ali sploh 
kdo ve, kako se bo gibala po
trošnja keramičnih ploščic v slo
venskem in jugoslovanskem me
rilu, dokler so še tržne raziskave 
v teku? V Sloveniji jih trenutno 
izdeluje samo Keramična indu
strija Liboje, toda novi tovarni 
z lastno surovinsko bazo sta 
predvideni v Senovem in v Ko
čevju. Bogata ležišča gline pa so 
tudi v Laškem ... Kdo bo poku
pil tako povečane zaloge kera
mičnih ploščic, ki jih namera
vajo izdelovati še številni drugi 
premogovniški kolektivi v dru
gih republikah?

Da, če bi bila naša glina pri
merna za tehnični porcelan. Pa 
js premalo kakovostna, da bi 
nadomestila uvoženo in nam 
prihranila devize. Predelovalce 

pa ovira tudi nihajoča kakovost.
Svet za nekovine pri Gospo

darski zbornici je zato med raz
pravo o rudniku Globoko zavzel 
enako stališče kot brežiška ob
činska skupščina: če tržne raz
iskave zagotove odjem gline, 
priporoča modernizacijo globo- 
škega rudnika in namenski in
vesticijski kredit. S tem pa ni 
rečeno, da svet ne verjame v 
eksistenčne možnosti Globokega! 
Le počeznje ocene naj bi nado
mestili solidni argumenti, teme
ljita ekonomska dokumentacija. 
Če potrošnja keramičnih ploščic 
in ognja varnih materialov ra
steta, proizvodnja pa zaostaja za 
njo, gre brez dvoma za tržno 
vrzel, ki jo kaže zamašiti, toda 
— kdo in kako? Če Italija kot 
močan proizvajalec ognja varnih 
mater ''lov nima zadostne suro
vinske osnove, obstaja možnost 
za izvoz globoške gline, toda — 
ali bi bil ta izvoz donosen glede 
na transportne stroške, svetovne 
cene nezgorljive gline, carinsko 
politiko vseh držav s potencial
nimi kupci?

Slutnje, da bodo odgovori na 
ta vprašanja ugodni, pa globo-

binirali prevoz lignita in hidri
ranega apna, novo hidrarno bo
do kurili z velenjskim ligni
tom, bodo prevozni stroški mi
nimalni. Predvsem računajo, da 
bodo prodajali hidrirano apno 
v Savinjski dolini, na Koroškem 
in v severovzhodni Sloveniji.

Za gradnjo hidrarne pa so se 
v Šmartnem ob Paki odločili 
predvsem zato, da zagotovijo 
obratovanje peči skozi vse leto, 
saj lahko hidrirano apno uskla
diščijo, žganega kosovnega apna 
pa ni mogoče, in pa, da bi v 
večji meri lahko ustregli kup
cem, saj ti čedalje bolj povpra
šujejo tudi po hidriranem apnu.1

SEVEDA JE NAČRTOV 
ŠE VEČ

Povečanje proizvodnje, pred
vsem pa novi stroji in oprema 
terjajo tudi zaposlitev strokov
njakov. Tega se v šmarski 
»Oljki« dobro zavedajo.

Sicer pa letos računajo, da 
bo okrog 125 zaposlenih ustva
rilo blizu 6 milijonov din ce
lotnega dohodka, že v letu 1971 
pa naj bi dosegli prvič 10 mi
lijonov din realizacije.

»Že zdaj, ko so investicije v 
kamnolomu tufa v Gorenju ter 
v apnenici v teku, pa razmišlja
mo, kako naprej,« pripoveduje 
direktor »Oljke« iz Šmartnega 
ob Paki, Stane Prašnikar. V 
kamnolomu apnenca bodo ver
jetno že prihodnje leto uredili 
drobilne naprave in klasirnico 
ter tudi sicer delo v kamnolomu 
mehanizirali. In ker v Velenju 
računajo, da bi v prihodnjih le
tih pospešeno pristopili k ure
janju cest od občinskega sredi
šča do posameznih večjih vasi, 
računajo v Šmartnem ob Paki 
celo z možnostjo, da bi za po
trebe Velenja in bližnje okolice 
proizvajali mrzel asfalt, ki se je 
po svetu že močno uveljavil. 
Osnovne surovine za to je v 
Šmartnem ob Paki dovolj, in 
tudi poceni.

In ker v Šmartnem ob Paki 
že pridobivajo tuf za apnenec, 
razmišljajo — kar je povsem 
razumljivo — tudi o tem, kako 
bi »oplemenitili« to proizvodnjo, 
pravzaprav za katero novo pro
izvodnjo bi se na tej osnovi od
ločili. Možnosti za to so in bilo 
bi dobro, če bi jih izkoristili.

(vš)

V tovarni Tomos v Kopru so v začetku julija slavili svojevrsten dogodek. Z montažnega traku se 
je popeljal 400-tisoči moped — Colibri-ll, namenjen švedskemu tržišču, kjer ga imenujejo »Tomos 
Standard«. Ob tem dogodku so se v tovarni spomnili skromnih začetkov, ko so začeli montirati prve 
mopede po licenci avstrijske tovarne Steyr-paimler-Puch, spomnili so se na čase, ko so osvojili 
prve sestavne dele teh mopedov, ko so skonstruirali lastne prototipe, pa do pričetka samostojne pro
izvodnje. Iz leta v leto so dosegali količinski in kakovostni porast, dobili pa so tudi nešteto priznanj

ta svoje izdelke doma in v tujini •

škim rudarjem, navajenim hu
dega, potrjujejo tudi nekateri 
strokovnjaki za keramiko in 
ognja varna gradiva.

M. K.

!**B
Glasila republiškega sveta ZS 
za Slovenijo, izdaja ČZP De
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Izobraževanje in kultura

PREDVIDENE SPREMEMBE PRI IMENOVANJU RAVNA
TELJEV SREDNJIH ŠOL, DOMOV IN ZAVODOV ZA USPO
SOBITEV OTROK IN MLADINE Z MOTNJAMI V TELESNEM 

IN DUŠEVNEM RAZVOJU

Utemeljitev ni prepričljiva
Minuli teden sta pristojna odbora republiškega in prosvetno-kulturnega zbora skupščine 

SBS obravnavala predlog za izdajo zakona o spremembi in dopolnitvi zakona o srednjem šol
stvu in predlog za izdajo zakona o spre.membi in dopolnitvi zakona o usposabljanju otrok in mla
dostnikov z motnjami v telesnem in duševnem razvoju. Oba predloga za izdajo zakona je pred
ložil republiški sekretar za prosvetno in kulturo, s predlogi se je strinjal tudi izvršni svet SRS. 
Skupščinska odbora sta sklenila svojima zboroma priporočiti sprejem obeh predlogov za izdajo 
zakona, ki naj bi v prihodnje tudi določala drugačno imenovanje ravnateljev teh zavodov. Rav
natelje teh zavodov naj bi v prihodnje imenoval ustanovitelj, se pravi občinska skupščina ali za 
nekatere šole gospodarska organizacija (enako, kot je to urejeno že za osnovne šole).

Na obeh odborih sta v razpravi sodelovala tudi predstavnika RO sindikata delavcev druž
benih dejavnosti Slovenije, tov. Slavko Grčar in Silva Bauman. Pojasnila sta stališče predsedstva 
RO njihovega sindikata do predlaganih zakonskih sprememb.

OD RAVNATELJA JE MNOGO 
ODVISNO, NE PA VSE

Ko je predsedstvo RO sindi
kata delavcev družbenih dejav
nosti Slovenije na predlog pod
odbora za šolstvo v začetku ma
ja obravnavalo problematiko 
imenovanja ravnateljev osnov
nih, posebnih in srednjih šol, je 
pri tem izhajalo iz ocen in sta
lišč o samoupravljanju v druž
benih dejavnostih, kakršne sta 
na skupni plenarni seji obliko
vala RO sindikata delavcev 
družbenih dejavnosti in RS Zve
ze sindikatov Slovenije.

Med temi stališči pa je bilo 
zlasti poudarjeno, da sta imeno
vanje in reelekcija ravnateljev 
sestavni del samoupravnih od
nosov in je torej to treba pove
zovati s problematiko samo
upravljanja in uspešnega ures
ničevanja nalog delovnih orga
nizacij. V šolstvu, ki je dejav
nost posebnega družbenega po
mena, pa je razumljivo, da ima
jo ustrezne pristojnosti poleg 
notranjih samoupravnih orga
nov in interesnih samoupravnih 
skupnosti tudi skupščine druž- 
beno-političnih skupnosti, ki so 
istočasno najvišji državni in sa
moupravni organi na svojem 
območju. Ta družbeni interes se 
razteza sicer, na vsa področja 
družbenega dela, uveljavlja pa 
na.j se v okvirih, Id bodo sklad
ni s posebnostmi v naravi dela. 
To načelo je bilo v šolstvu že 
doslej upoštevano, saj dajejo ob
činske skupščine že doslej v 
skladu z zakonskimi pristojnost
mi soglasje k imenovanju rav
nateljev šol, imajo pravico 
družbenega nadzora in nadzor
stva zakonitosti, odločujoč vpliv 
pri financiranju šolstva itd. Se
veda pa je vprašanje, kako ob
činske skupščine te pravice in 
dolžnosti v praksi uresničujejo. 
In končno, ravnateljeva funkci
ja j c res izredno pomembna za 
zagotovitev dobrega dela na šo
lah, za dobre odnose v pedago
ških kolektivih in ne nazadnje 
za učinkovito delo organov sa
moupravljanja. Ni pa ravnatelj 
edino, kar lahko vpliva na 
uspešnost 'šole. Sindikati se za
vedajo, da so za uspešnost dela 
na šolah izrednega pomena tudi 
učni načrti, učni pripomočki, 
učne metode, prostori, motivira
nost za delo, strokovna usposob
ljenost itd., zlasti pa še to, kakš
na js; v celoti šolska kadrovska 
politika, ‘:t

ALI JE POVEČANO POSEGA
NJE DRUŽBENO-POLITICNIH 

SKUPNOSTI UPRAVIČENO 
ALI NE?

V utemeljitvi za spremembo 
zakonskega določila, po katerem 
naj bi poslej ustanovitelji ime
novali ravnatelje srednjih šol, 
domov in zavodov za usposobi
tev otrok in mladine z motnjami 
v telesnem in duševnem razvoju 
(ista utemeljitev je bila pri 
spremembi zakona o osnovni šo
li), je rečeno: »...da je izjema 
od splošnega načela utemeljena, 
ker je uspešno vzgojno-izobraže- 
valno delo in izpolnjevanje smo

trov šole v zelo veliki meri od
visno od strokovnega znanja, 
družbeno-politične zavesti in 
osebnih kvalitet ravnatelja šole. 
S tem, da bo imenoval ravnate
lja šole ustanovitelj, potem ko 
bo dobil mnenje delovne skup
nosti šole, pedagoške službe in 
izobraževalne skupnosti, bo bolj 
kot doslej zagotovljeno, da bodo 
zasedli mesta ravnateljev šol 
najustreznejši kadri.«

Predsedstvo RO sindikata de
lavcev družbenih dejavnosti Slo
venije sodi, da ta utemeljitev 
vsebuje le pavšalne trditve, brez 
argumentov in podatkov, ki bi 
te trditve utemeljevali. Sindi
kat meni, da še ne razpolagamo 
z analizami o kvalifikacijski se
stavi ravnateljev, njihovem sta
žu, družbenopolitičnih kvalifi
kacijah in osebnih kvalitetah, ki 
so potrebne za vodenje. Prav 
tako ni analiz, ki bi nas pre
pričale, kakšni tipični pojavi na
rekujejo spremembe načina ime
novanja ravnateljev in zakaj to
rej bo nov način boljši od dose
danjega, kako bo zagotovil bolj
še kadrovanje.

Nad 70 "/o sedanjih ravnate
ljev so namreč imenovali še 
ustanovitelji in le manj kot 10 
odstotkov jih je bilo lani ob 
reelekciji zamenjanih. Če torej 
kvaliteta ravnateljev zdaj ne 
ustreza, temu niso krivi torej 
samoupravni organi v šolah, 
majhnemu številu lani zamenja
nih ravnateljev pa tudi prav go
tovo ni kriva šolska samoupra
va, pač pa prej splošno pomanj
kanje primernih interesentov.
V večini primerov je bila tudi 
doslej dosežena popolna soglas
nost med pristojnimi organi ob
činskih skupščin in organi 
upravljanja v šoli pri imenova
nju ravnatelja. Znani spori ob 
imenovanju ravnateljev (Sloven
ska Bistrica, Koper, Ljubljana- 
Šiška)-pa so nastali v glavnem 
tam, kjer je v kolektivu prišlo 
do razdorov ali klikarstva ali do 
neustreznega vmešavanja zlasti 
neformalnih grup od zunaj, ali 
do vpliva neprimerne kadrovske 
politike v posamezni občini.
V takih primerih zakonski po
stopki — bili kakršnikoli — sa
mi po sebi ničesar ne razrešu
jejo. Izkušnje pa kažejo, da tudi 
doslej ni bilo mogoče nikogar 
imenovati za ravnatelja, če ni 
dala soglasja občinska skupšči
na ali če ga kolektiv ni sprejel 
za svojega. Za drastične primere 
pa nam še vedno ostane zako
nita možnost prisilne uprave v 
zavodih, o čemer prav zdaj teče 
zakonski postopek v skupščini 
SRS.

Sindikat tudi meni, da imajo 
samoupravni organi šole veliko 
izredno pomembnih nalog, ki 
odločujoče vplivajo na potek in 
rezultate dela v šolah (program 
miranje, gospodarjenje, delitev 
dohodka, sprejemanje normativ
nih aktov, ukrepi v zvezi z or
ganizacijo in kvaliteto dela itd.). 
Nekatere od teh nalog so gotovo 
pomembnejše od formalno prav
nih pravic v zvezi z imenova
njem ravnatelja. In ker sindi-
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TRAJNO VARUJE VAŠE ZOBE

kat sedi, da po IX. kongresu 
ZKJ tudi ne more biti več dvo
ma o nadaljnjem razvoju in po
glabljanju samoupravljanja, me
ni tudi, da je predlagano ime
novanje ravnateljev vendarle 
lahko razumeti tudi kot neza
upnica samoupravljanju; saj je 
sprememba predlagana brez po
trebnih analiz in dokazov.

Pristojna odbora nista spre
jela predloga sindikata, naj bi še 
pred nadaljevanjem postopka v 
zvezi s sprejemanjem omenje
nih zakonov opravili raziskavo, 
ki naj bi s sociološkega, psiho
loškega, formalno pravnega in: 
drugih vidikov razčlenila pn> 
blematiko usposobljenosti rav

nateljev srednjih šol, domov in 
zavodov za usposabljanje mla
dine in problematiko, ki je pri
šla doslej do izraza pri kadro
vanju oziroma v postopkih ime
novanja. Po mnenju sindikata 
bi namreč šele na tak način mo
gli ugotoviti, ali je povečan po
seg družbeno-političnih skupno
sti utemeljen ali ne oziroma ali 
ne bi bili primernejši drugačni 
načini in drugi ukrepi za zbolj
šanje učinkovitosti dela ravnate
ljev in kvalitete vzgojno-izobra- 
ževalnega dela.

Pristojni odbor republiškega 
zbora pa je sklenil seznaniti po
slance zbora s stališči sindikata. 
Obenem pa je predlagal republi
škemu sekretariatu za prosveto 
in kulturo, naj med nadaljnim 
postopkom pripravi analizo z 
osnovnimi pokazatelji v zvezi z 
ravnatelji zdaj obravnavanih 
zavodov, da bi lahko poslužila 
pri nadaljnji razpravi in konč
nih odločitvah. Pristojni odbor 
prosvetno-kulturnega zbora pa 
se je ojo razpravi prav tako iz
rekel za to, da se gradivo za 
razpravo dopolni med samim 
postopkom. Dal pa bo tudi 
skupščini SRS pobudo, da hi z 
raziskavo proučili problematiko 
samoupravljanja v družbenih 
dejavnostih, da bi ugotovili, kje 
smo in zakaj hitreje ne napre
dujemo.
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Ne oklevajte! še danes kupite odlično zobno kremo »SIGNAL« — 
svetovni izdelek. Vsebuje med drugim HEKSAKLOROFEN in fosfate. 
Za Jugoslavijo izdeluje VEDROG — Ljubljana
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p«AV^eRAv
JE RES...

Ko so na odboru za prosveto in 
kulturo republiškega zbora razprav
ljali o predlogu, da bi poslej rav
natelje srednjih šol in dijaških do
mov imenovali in razreševali usta
novitelji, potem ko bi dobili mnenje 
sveta šole oziroma doma, pedagoške 
službe in izobraževalne skupnosti, 
je bilo govora tudi o tem, da je zelo 
jasno, da bo res dobro delal tisti 
pedagoški aktiv, ki bo medse dobro 
sprejel ravnatelja.

Tovarišica Ela Ulrih-Atena, 
predsednica tega odbora je malo za 
šalo malo za res ob tej priložnosti 
povedala anekdoto. Ko je nekoč 
ogledovala nekje neko kravjo far
mo, ji je vodič razlagal, kako bodo 
morali iz neke skupine krav eno 
odstraniti, ker so ostale nanjo pre
več alergične in zato dajejo premalo 
mleka. Ob tem je pomislila na to, 
kako smo pravzaprav občutljivi pri 
živalih, a kako malo kdaj pomisli
mo na to, da bi tudi med ljudmi 
včasih s takšno razdružitvijo lahko 
opravili dobro delo. Je že tako, da 
so tudi ljudje včasih drug na dru
gega alergični, to pa povzroča slabo 
voljo in slabo opravljeno delo. Če 
bi jih razdružili, bi morda delali 
vsak na svojem koncu odličnol

i

1?: republiške izobraževalne s|a,pnt)sti

Na zadnji seji izvršnega odbora Republiške izobraževalne 
skupnosti (RISK) pred polletnim premorom so obravnavali tucu 
financiranje investicij na področju vzgoje in izobraževanja.

Republiška izobraževalna skupnost, ki sofinancira gradnjo 
osnovnih šol, razpolaga seveda z mnogo večjo prioritetno bsw 
šolskih gradenj, kot pa ima na razpolago denarja za to. Letos 
bo tako z 9,250.000 din lahko sofinancirala le gradnjo 11 šol,1" 
sicer v Brežicah, Ojstrici, Grosupljem, Knežaku, Laškem, ve
ličini, Mozirju, Podlehniku, Planini (Sevnica), Vinici in dvoje
zično šolo v Lendavi.

Ko je na zadnji seji izvršni odbor sprejel sklep o talci rf7' 
delitvi letošnjih sredstev za sofinanciranje gradnje osnovnih sol 
so mnogi poudarjali, da smo parolo »100 let osnovnega šolstva 
na Slovenskem — 100 novih šol« sicer vsi lepo sprejeli, da iK« 
Republiški sekretariat za prosveto in kulturo že pregled nao 
tem, kje so najbolj potrebne nove šole, ki naj bi jih zgradi" 
v petih letih, da pa je vse premalo republiških sredstev za soli- 
nanciranje te gradnje. Ugotavljali so, da ni mogoče sodelovati 
letos niti v najbolj kričečih primerih, niti tam, kjer so se ob
čani že s samoprispevkom odločili pomagati graditi prepotrebno 
novo šolo.

Sklenili so, da bodo do jeseni naredili prioritetni seznani 
tistih gradenj, ki so najbolj potrebne čimprejšnjega sofinanci
ranja s strani RISK. Občine naj bi v teh primerih že jeesm

Republiška sredstva 
za gradnjo osnovnih 
šol so premajhna

dobile od njih zagotovilo za sofinanciranje, tako da bi lahj® 
z gradbenimi podjetji sklenile pogodbe za gradnjo šole 
ključ«. Zato je izvršni odbor tudi v skladu s sklepom skupščin* 
RISK sklenil predlagati, naj bi tista sredstva, ki se bodo leto« 
natekla prek finančnega načrta, v letu 1970 uporabili za nar 
nujnejši investicijski program s področja osnovnih šol.

Poleg tega bo izvršni odbor pripravil tudi dolgoročni (štiri
letni) program investicij v osnovne šole na Slovenskem z v®° 
dokumentacijo, opremljeno tudi s fotografijami sedanjih nepri
mernih šolskih prostorov in kalkulacijo takega programa. Ta 
program bodo predložili skupščini SRS, da bi parolo -100je* 
osnovne šole na Slovenskem — 100 novih šol« resnično lahko 
spremenili,v učinkovito akcijo. Ob tem so nekateri svetovali, na) 
bi se tudi televizija vključila v zbiranje in objavljanje te do
kumentacije, podobno kot dela to s prikazovanjem telovadnic. 
Dokumentacija v sliki in besedi mora postati prepričljiva tu<« 
za vse tiste, ki bodo morali v skupščini SRS slej ko prej odlo
čati o novih in stabilnejših, čeprav minimalnih sredstvih za iz
gradnjo novega osnovnošolskega prostora. Minimalnih namreč 
zato, ker je 100 novih ali adaptiranih šol komaj 10 »Z« vseh slo
venskih šol, to pa je obseg normalnega obnavljanja.

KDO BO INVESTIRAL V DIJAŠKE DOMOVE?
V zvezi z ostalimi investicijami na področju vzgoje in izo

braževanja pa so ugotovili, da je problem investicij v celoti po
trebno proučiti. Republiška izobraževalna skupnost in izvrši" 
svet SRS sta odgovorna le za investicije na področju visokega 
in posebnega šolstva, medtem ko občine za investicije na pod
ročju srednjega šolstva in dijaških domov. Pri tem pa je naj
bolj odprto in žgoče vprašanje investicij v dijaške domove. 
S številnimi dokumenti v naši družbi smo obljubljali povečan0 
skrb za študij nadarjene kmečke in delavske mladine, ki im" 
za zdaj šibke možnosti za nadaljevanje študija. Občine, na kate
rih območju so srednje šole in dijaški domovi, pa zlasti za inve
sticije v domove ne kažejo mnogo zanimanja. Očitno bodo mo
rale prispevati tudi tiste občine, ki svojo mladino šolajo v ten 
centrih, kjer so tudi dijaški domovi.

Ekonomsko zmogljivost 
in potrošnjo občin 
bi bilo treba proučiti 
po enotni metodologiji

Izvršni svet je tudi obravnaval informacijo o sredstvih 23 
financiranje osnovnega šolstva v letu 1969. Ob razpravi o rep"' 
blaškem proračunu je bila sestavljena tudi nacionalna bilanc" 
za šolstvo. Po tej bilanci smo ugotavljali, da potrebujemo za 
osnovne šole .letos 406 milijonov din, in sicer za financirani0 
obveznega programa, 7 ®/o za fakultativni program in seveda 23 
izvajanje sprejetih stališč o sanaciji osnovnega šolstva v letoš
njem letu. Zdaj podatki kažejo, da bo zagotovljenih le 390' 
milijona din. Občine torej nikdar niso bile bolj obremenj«"6 
z obveznostmi do osnovnega šolstva, kot je to bilo predviden0' 
Nasprotno, dopolnjevane občine so od prvotne ocene prispeva)0 
za 8,1 milijona manj sredstev, nedopolnjevane občine pa skup3 
s fakultativnim programom ne presegajo dogovorjene stoP"jc 
3,2 iz osebnega dohodka iz rednega delovnega razmerja in 60 
od ostalih prispevkov. Razvitejše občine so torej s svojim Pr', 
spevkom za osnovno šolstvo globoko izpod predpisanih stop0" 
za dopolnjevane občine, financirajo pa širši program, kot J® 
upoštevan v nacionalni bilanci. Občine tudi letos ne nosijo v® 
bremena 60 milijonov din za financiranje srednjega šolstva.

Iz navedenega sledi, da letos povečini občine zaradi izobr® 
zevanja niso povišale občinske stopnje nad 3,95 "/o iz osebn®?3 
dohodka. Dvigala se je očitno torej potrošnja na drugih P0® 
ročjih proračunske potrošnje, čeprav ta povečanja v dogovor 
niso bila predvidena. Znižanje dopolnilnih sredstev pa je P° 
vzročilo, da se je razkorak v pogojih osnovnega šolanja u1^ 
razvitimi in nerazvitimi območji še bolj povečal, kar Pa 
morali v letu 1970 občutno zavreti.

S tem v zvezi bo RISK letos ponovno svetoval pristoj"1^ 
republiškim organom (na to so opozorili že lani junija), naj 
po enotni metodologiji ugotovili, kolikšne stroške imajo obči"^ 
glede na zakonske obveznosti in koliko glede na svojo gospod"1" 
sko moč od tega zmorejo. Pregled nad tem je namreč uu) 
potreben, da bi Republiška izobraževalna skupnost lahko 
polnila svoj sistem dopolnjevanja sredstev temeljnim izobra2® 
valnim skupnostim za osnovne šole. Nekateri pa so tudi PrC^ 
lagali,, naj bi zakonodajalec ponovno proučil razmejitev I" 
obveznim in fakultativnim programom za osnovne šole, saj v 
bolj postaja očitno, da varstvo otrok in mladine, zlasti tam, . 
je največ mater zaposlenih, ne more več j biti le fakultati 
del programa. &
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REDNEM DELU

Skrb za rekreacijo v štorski železarni

Kaj naj pomeni rekreacija 
delavca po napornem vsak- 

^njem delu, danes ne vedo v 
. delovnih organizacijah, 

^den izmed kolektivov, ki že 
„e’c tet načrtno skrbi za rekrea-cijo svojih članov, pa je štorska
^lezarna.
> ^ tej delovni organizaciji so 

leta 1960 pri sindikalni po- 
ruznici ustanovili odbor za re- 
feacijo, imajo pa tudi referenta 

Jj,, rekretcijo. V začetku je ta 
Oboj- naletel večkrat na težave, 
* s° jih povzročali tisti' ki v 

Raciji niso videli pravega 
^isla. V devetih letih pa se je 

drsikaj spremenilo, in prav 
utovo v. železarni ni danes ni- 

in®311, Ve^> ki dvomil v uspeh 
upravičenost te dejavnosti.

Različna tekmovanja 
v Različnih športnih

PANOGAH
WV železarni prirejajo vsako 
So t^^otoratna tekmovanja v 
jdbrtnih panogah, za katere 
, “ajo ustrezne pogoje in za ka- 
u*'e_ Vlada zanimanje med de- 
rnv^i- Tako tekmujejo obrati 

seboj v odbojki, streljanju, 
jjkttmetu, šahu. namiznem te- 
_:®u, malem nogometu in dru- 

športih.
tnrf- av tako tekmujejo žalezarji 

v tistih športnih panogah, 
, so »deficitarne« in premalo 
j. djltetipe za udeležbo na ob- 
j„ ®kih sindikalnih športnih 

rah, v medobratna tskmova- 
so namreč vključili tudi ri-

uspeha pa so dosegli tudi velik 
uspeh v številu novo angažira
nih tekmovalcev — delavcev.

REORGANIZICIJA
REKREACIJE

V zadnjem času čutijo v 
štorski železarni čedalje večjo 
potrebo po reorganizaciji rekre
acije, ker dosedanja oblika ne 
zadošča vsem potrebam.

Želijo si, da bi lahko orga
nizirali tedensko vadbo v vseh 
športnih panogah, ki so zani
mive za delavce. Tako vadbo že 
imajo v namiznem tenisu, en
krat tedensko pa imajo splošno 
vadbo poleg redne oblike re
kreacijskega kegljanja.

To, da bi uspeli v tej želji, 
je največja naloga, ki,si jo je 
zadal odbor za rekreacijo. Ven
dar je pri tem že v začetku 
naletel na precejšnje težave. Za 
tako obliko dela so potrebni 
namreč ljudje, ki bi to delo 
prevzeli.

Teh pa ni in jih nekaj časa 
še gotovo tudi ne bo.

Da bi rešili problem, v Što
rah tesno sodelujejo s TVD 
Partizan-Kovinar, s katerim 
skupaj koristijo športne objekte.

Poleg tega si je odbor za 
rekreacijo zastavil nalogo, da 
poišče vse možnosti za rekrea
cijo tistih delavcev, ki ne živijo 
v Štorah, in ki nimajo interesa 
da bi se vračali zaradi rekrea

tivne vadbe. V prihodnosti na
meravajo stopiti v stik s klubi 
v Celju, Šentjurju in mogoče še 
v kakšnem kraju, da bi skupaj 
z njimi poiskali nove možnosti 
in pogoje za redno tedensko 
vadbo delavcev.

V Železarni trdno upajo, da 
bodo s katerim od teh društev 
našli skupen jezik, tako kot so 
ga že našli s štorskim klubom 
TVD Partizan-Kovimar.

POGOJI ZA REKREACIJO
V ŠTORAH NISO SLABI
Finančnih sredstev železarji 

sicer nimajo veliko, vsčeno pa 
dovolj, da shajajo. Letos so pla
nirali za športno rekreacijo mi
lijon in pol dinarjev. S tem 
denarjem bi lahko napravili še 
več, kot so, če bi imeli več stro
kovnih delavcev, ki bi skrbeli 
za strokovno vadbo.

S športnimi objekti in 'rekvi
ziti nimajo težav. F/dini pro
blem je bazen. Tega v Štorah 
ni, čeprav bi ga železarji pre
sneto potrebovali. Za gradnjo 
bazena v Štorah so vsi, ki lahko 
o ogradnji odločajo. Vendar, če
prav so želje in potrebe velike, 
ni izgledov, da bi pričeli z grad
njo tega objekta. Mogoče bodo 
začeli z gradnjo prihodnje leto, 
ko bo na razpolago več sredstev 
za objekt, ki bo pomemben tudi 
za širšo okolico.

MILAN BRECL

• PTUJ -

raiSrsr
PO HIŠTVO

^ov, za katerega je med štor- 
•bmi železarji veliko zanimanje, 

i Na teh tekmovanjih vsako 
k* sodeluje okrog 600 delav- 

®v» kar je skoraj ena tretjina 
zaposlenih.

Namesto rekreacije
poškodbe

teVV začetku so delavci največ 
^kipovali v ve,likem nogometu.

so to športno, panogo v 
sjvpiih letih popolnoma opu- 

v medobratnih tekmova- 
ta T° pa zaradi tega, ker so 
Wrmovanja iz rekreativnega 
•hov Vse Pohajala v tek- 
boo ni Šport, kar je po vročalo 

težje poškodbe in daljšo 
g °tnost posameznikov cd dela. 
%(? rekreacije v Štorah
Sa ? dosegli namena, ki so si 
lt0i , dali, ampak so včasih celo 

^tlvu škodovali, 
jejo ^®likem nogometu tekmu- 
°kvi ^anes železarji samo še v 
^6or+U' občinskih sindikalnih 
igr^dh iger in na metalurških

tekj^birnanje za medobratna 
V6čip0vanja je iz leta v leto 
dikain- ^dar so letos pri sin- 
thajj. 1 podružnici planirali 
■t~ btedobratnih tekmovanj,
0t,gari52-Zarad' tega, ker bodo

:irali več medkolektivnih 
v počastitev 50-let- 

ri, Pj. sindikatov in SKOJ.
V Ote6® tega sodelujejo delavci 
Ograji sindikalnih športnih
doiSe kjer so preteklo leto 
5ltvi]0 :naivečji uspeh z osvo- 
Maeijvv mesta v skupnem
Skupi1f-'lu- v rno®ki in ženski 

,nj> Poleg tekmovalnega

USPELE
IGRE

v,: -• '■r/

V soboto 21. junija je bil na 
ptujskem gradu slovesen zaklju
ček delavsko športnih iger, ki 
jih je organiizral občinski sin
dikalni svet Ptuj. ki so se že 
pričele oktobra lanskega leta, 
Letošnje delavsko 'športne igre 
v Ptuju so imele še dodaten 
pomen, saj so bile organizirane 
tudi v čast 1900-letnice mesta 
Ptuja, ki letos slavi to pomemb
no zgodovinsko obletnico.

Na sporedu so bila tekmova
nja kar v 11 disciplinah. V sa
mem finalnem delu je sodelo
valo kar 473 športnikov iz ptuj
ske občine, ki so se uspeli pre
biti v finalna tekmovanja izmed 
preko 2600 sodelujočih tekmo
valcev.

Glavni namen delavsko šport
nih iger v Ptuju je bil, da se 
omogoči delovnim ljudem re
kreacijo, istočasno pa tudi med
sebojno spoznavanje, ki naj bi 
še bolj utrdilo vezi med nasto
pajočimi.

Sindikalnim organizacijam, in 
zmagovitim ekipam so podelili 
v Ptuju 13 pokalov, 36 diplom 
ter 75 priznanj,’ ki so jih spre
jeli najboljši posamezniki in 
ekipe. Tekmovali so v šihu, ro
kometu, malem nogometu, atle
tiki, namiznem tenisu, keglja
nju. streljanju z zračno puško 
in streljanju na glinaste golobe 
ter odbojki.

Skupna zmagovalka delavsko 
športnih iger je postala sindi
kalna organizacija Elektroko- 
vine Ptuj z 52 točkami, kar je 
izreden uspeh te sindikalne or
ganizacije. Za njo so se uvrstili: 
Prosvetni delavec 48 točk, TAP 
Ptuj 43 točk, TGA Kidričevo 42 
točk, TVI Majšperk 41 točk. Iz 
teh rezultatov je lepo razvidno 
kako so bile ekipe izenačene, 
kar pa istočasno da slutiti,; da 
bo pri naslednjih delavsko 
športnih igrah borba za visoko 
uvrstitev še bolj zanimiva.

Omenimo naj tudi to, da je 
bil podeljen pokal za najboljšo 
športno ekipo, ki ga je dobila 
ekipa tovarne volnenih izdelkov 
Majšperk.

Ko so ob koncu vsem sode
lujočim še enkrat iskreno česti
tali k "doseženim uspehom, smo 
se tem čestitkam pridružili tudi 
mi, bralci DE iz ptujske občine, 
ki prav tako želimo, da bi pri
hodnje delavsko športne igre 
bile še privlačnejše in da bi 
pritegnile še večje število sode
lujočih kot tudi gledalcev. In 
končna ocena organizacije teh 
delavsko športnih iger pod vod
stvom neutrudnega predsednika 
komisije DSI Janka Kosija: OD
LIČNO, pa tudi v prihodnje mu 
želimo mnogo uspeha!

V pisarni tehničnega vodstva je 
vladalo delovno vzdušje vse od 
ranega jutra do poznih večernih 
ur. Med neumornimi organiza
torji SIG 69, ki so imeli v času 
tekmovanja največ dela, ja b;l 
tudi inž. Milko Janežič <časno). 
Kljub prepolnim rokam dela si 
je venomer utrgal čas tudi za 

novinarje

Organizatorji letošnjih XIX. športnih igpr gradbincev 
Slovenije, ki so bile pred nevi v Mariboru, so bui 
na moč pozorni do svojih gostov. To šb občutili tako 
nastopajoči kot gledalci tako rekoč na vsakem koraku 

^ Kažipot z našega posnetka je bil zadnji na Mladinski
cesti pred upravno zgradbo Konstruktorja, kjer j® m1®* 
svoj sedež celoten tehnični »aparat« letošnjih velikib 
letnih športnih iger gradbincev. Na igriščih v Mari
boru je namreč nastopilo več kot 200 ekip oziroma 

skoraj 1400 športnikov-gradbincev

Zelo zanimiva so bila na XIX! 
športnih igrah gradbincev vse
kakor srečanja v malem nogo
metu. Bili smo priča številnim 
lepim potezam, tu pa tam — no, 
tudi tega ne smemo prezreti —> 
pa vseeno malce »pretrdi« igri. 
Opravičilo (seveda ne najbolj
še): vsem je šlo za pike. In kdo 
jih je imel po končanih tekmah 
največ? Na prvo mesto so se 
uvrstili nogometaši podjetja’ 
IMF Ljubljana (19 točk), na 
drugo Grosuplje (18), na tretje 
pa Megrad (17). Sledijo: Stavbe
nik. Ingrad, IBT Trbovlje, Kon
struktor, Zidar, Bežigrad itd.

Vsa srečanja na SlG 69 seveda 
niso bila kdove kako intere
santna. To pa vsekakor ne velja 
za tekme v ženski odbojki. Na 
marsikateri tekmi, posebno pa 
na finalni (naš posnetek: In
grad : Salonit), so imele od
bojkarice toliko gledalcev, kot 

nihče drug

¥

Slovesen zaključek XIX. letnih 
športnih iger gradbincev Slove
nije je bil na nogometnem sta
dionu v Ljudskem vrtu. Na na
šem 'posnetku vidimo podelitev 
kolajn najboljšim tekmovalkam 
v namiznem tenisu. In ob kon
cu še to: jubilejne XX. športne 
igre gradbincev bodo prihodnje 
leto v Trbovljah. (Tekst in fo

to: A. Ulaga)

V velikem nogometu so letos nastopila le štiri moštva. 
Vse kaže, da z leti popušča interes za to športno panogo.
V delovnih organizacijah namreč pravijo, da kGsičen 
tekmovalni nogomet ni najprimernejši za sindikalne port-

ne igre..,

r- ■

^omobili renault po meri vaših 
britev in vaših možnosti

r._________

POLETNA ŠPORTNA ŠOLA DE • POLETNA ŠPORTNA ŠOLA DE • POLETNA ŠPORTNA ŠOLA DE O POLETNA ŠP

Renault ,GGU.
'__' - ■ , komforten, funkcionalen.

siguren
1470 CCM, 63 KM 
(SAE), diskaste zavore 

. in ležalni sedeži 
Cena: 1.644,71 USA S, 
Ndin 18.965.-

Znamo plavati?
Zelo lepo je, če znamo smučati, 

prijetne so igre z žogo, toda znanje 
plavanja Je vredno neprimerno več! 
Kdor se nauči plavanja, ne bo več 
v nevarnosti, da bi utonil. Poleg te
ga se Je seznanil s športom, ki je 
primeren za vsa leta življenja.

Otrok lahko plava že v petem 
letu. Seveda samo v primeru, če žiti 
v za to primernih pogojih. Zdravni
ki priporočajo plavanje in kopanje 
tudi starim ljudem. Nekateri še 
ukvarjajo s plavanjem vse do vi
soke starosti, celo do 26. leta živ
ljenja.

BREZ STRAHU!
Razumljivo, kdor se boji t«'-' 

bo imel velike težave z učenjem 
plavanja. Kdor pa ve, da v nizki 
vodi ni v nevarnosti, kdor rad leži

v vodi In ga prav nič ne moti, če 
mu pljuska v oči ali usta, je na naj
boljši poti, da bo kmalu splaval.

Za prve ure navajanja na vodo 
s! bomo uredili kopališče tako, da 
bo segala voda samo do kolen. Pa 
čista, naj bo. da bomo videli vse, 
kar je na dnu! Tudi topla mora biti 
da nas ne bo zeblo in da ne bo 
neprijetnega občutka pri škroplje
nju.

Najprimernejša temperatura vode 
za odrasle plavalce Je blizu 25 sto
pinj Celzija, za začetnike pa naj bo 
nekoliko toplejša. V pionirski'’ o 
valnlh šolah v Moskvi se učijo v 
topli vodi, ki ima 28 do SO stopinj.

Seveda tudi pri plavalnem po
uku ne začnemo s plavalnimi e*’’ 
temveč z igrami v vodi. Najprej s 
takimi igrami, da se navadimo na

vodo stoje, šele potlej pa s takimi 
da se navadimo na odpor vode, le
žanje v vodi, občutek plovnosti, iri' 
danje pod vodo in izdihovanje pod 
vodo.

Ko so bodo otroci igrali v vodi 
do pasu in ko bo treba v tisku hi
treje bresti, si bodo pomagali tudi 
z rokami. To bodo prvi veslaški gi
bi z laktml. gibi, kaltršne bodo 
otroci pozneje dela'1 pri prsnem pla
vanju ali pri cratvlu.

Sele tedaj, ko bodo naši plavalci 
izgubili strah pred vodo, iih bomo 
lahko prištevali med kandidate za 
pouk plavanja.

IGRE V VODI 
»Vlak vozi skozi predor«

Postavimo se v vrsto drug za 
drugim, z rokami se oprimemo za 
boke tistega, ki stoji pred vam! 
Prvi v vrsti je vlakovodja. Ko za 
piska na piščalko, je zapeljal vlak 
v predor. Vsi se na žvižg potopimo 
in nadaljujemo s hojo nekaj kora

kov pod vodo. Pri prvih poizkusih 
potujemo skozi kratek predor, nato 
skozi daljšega.

»Plezanje med nogami«
Plavalni učitelj se v vodi razko

rači, voda naj mu sega do pasu. 
Naloga: kdo si upa pod vodo med 
nogami na drugo stran? Treba se je 
potopiti in si v obliki plezanja aU 
plavalnih gibov pomagati naprej. In 
težja naloga: v razkoračno stojo pod 
vodo so postavita dva — pot pod 
vodo je tako daljša.

•
»Iskanje predmetov«

V vodo vržemo vločevinaste krož
nike. kose opeke ali kaj podobnega, 
kar bo na dnu dobro vidno. Nato se 
ortopimo, iščemo potopljene pred
mete, jih poberemo in prinesemo na 
-nbo. — Kdo bo pobral več krož
nikov? Za začetek vadimo v vod! 
do nasu, pozneje v vodi do vratu.

(Prihodnjič pa še o drugih pred 
vajah za učenje plavanja!).
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omagati sebi in drugim
Tisoči slovenskih rudarjev so tudi letos nadvse svečano proslavili svoj stanovski praznik — 3. julij # še zlasti slovesno je bilo 
zborovanje idrijskih rudarjev, ki se ga je udeležil tudi predsednik Izvršnega sveta SR Slovenije Stane Kavčič in kjer je zbranim

spregovoril predsednik Republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije Tone Kropušek

Tretji julij — dan rudarjev — ni samo praznik dela, dela pod izjemno težkimi pogoji; 
niti ne zgolj dan, ko rudarji oblečejo praznična oblačila svojega stanu, da bi se vsaj en
krat v letu res oddahnili, naužili zraka in sonca, ki ju tako pogrešajo, ko dan na dan od
hajajo na svoja delovišča globoko pod zemeljsko površino. Praznik rudarjev pomeni še 
nekaj več: priložnost za trezen razmislek o prihodnji poti; o dneh, ko njihovi rudniki mor
da ne bodo več rentabilni; ko bo treba zastaviti povsem znova, da bi obdržali delo in kruh. 
V teh razmišljanjih navadno ne manjka tudi nekaj pelina, vseeno pa le vzbujajo predvsem 
optimizem. Zato namreč, ker postaja očitno, da vsaj v naši republiki že ustvarjamo po
goje, ko bomo lahko, na kar najmanj boleč način razrešili večino vprašanj, ki jih pred 
rudarje zastavljajo razmišljanja o njihovem jutrišnjem dnevu.

Potem, ko je predsednik Re- 
puMiškega sveta Zveze sindika
tov Slovenije Tone Kropušek 
uvodoma najprej izrekel čestit
ke ob prazniku idrijskih in vseh 
naših rudarjev, je med drugim 
dejal, da tokrat praznujejo vsi 
tisti, ki so po več deseitlettij pre- 
biM na delu v rudnikih, globo
ko .pod zemljo in kd danes uži
vajo zasluženi pokoj; pa tudi 
vsi tasti, ki si še vedno v znoju 
in s trdim delom prizadevajo, 
da tod izkoristili naravna bogast
va, kd jih imamo. Rezultati in ? 
učinki trdega rudarskega dela 
so kajpak različni in odvisni od 
tega, kaj najdemo in kopljemo 
pod zemljo, kako smo uspeli 

■ modernizirajta proizvodnjo in 
pod kakšnimi pogoji ruda ali 
končni proizvod najde pot na 
tržišče.

r IZ GOVORA TONETA 
l KROPUŠKA

Predsednik Republiškega sve
ta Zveze komunistov Slovenije 
Tone Kropušek je nadaljeval 
svoj govor z ugotovitvijo, da 
Rudnik živega srebra v Idriji 
po gospodarskih učinkih pred
stavlja dandanes najuspešnejši 
rudnik.

»Veselimo-.se z vami ob vseh 
vaših uspehih in- delovnih zma
gah. Veselimo se in pozdravlja
mo napore celotnega rudarskega 
kolektiva, da bi izboljšali živ
ljenjske razmere rudarjev in 
njihovih <tayžin; da bi nenehno 
izboljševali .pogoje dela in mo
dernizirali rudnik; da bi z razi
skavami odpirali nadaljnjo per
spektivo uspešnega gospodar
jenja in končno, da hi tudi vna
prej skrbeli za to, da bi se vaš 
kraj še naprej razvijal tako go
spodarsko kakor tudi kulturno 
in nasploh vsestransko. To po
meni, da s svojimi sredstvi pri
spevate k odpiranju novih pro
duktivnih delovnih mest (ne le 
pod zemljo!), kjer bodo svojo 
zaposlitev lahko našli številni 
mladi tega okoliša. Vaše gospo
darjenje je uspešno in vem, da 
smo si edini v prepričanju, da 
smo dolžni vselej, ne le takrat, 
ko smo v pomanjkanju in škrip
cih, pač pa tudi takrat, ko ne
kaj imamo, snovati in uresniče
vati načrte za lepši jutrišnji 
dan. Takšna vaša usmeritev in 
akcije, ki jih za razvoj tega kra
ja in ljudi že podvzemate, za
služijo vso podporo in odobra
vanje.

Vri rudarji in rudniki v Slo
veniji pa ob današnjem prazni
ku ne morejo govoriti o tako 
uspešnih gospodarskih in po
slovnih bilancah. Znanstveni in 
tehnološki dosežki na področju 
pogonskih goriv postopno izppd-

stva, pač pa v interesu rudar
jev samih.

Interes in dolžnost nas vseh 
— tako gospodarstva kot druž
be — pa je, da zagotovimo per
spektivo in dostojno eksistenco 
tudi tem rudarjem. Najbolj ne
gospodarno, pa tudi v nasprotju 
z našimi socialističnimi cilji bi 
bilo, če bi dopuščali, ali celo 
povzročali, da bi se večalo šte
vilo nezaposlenih.

Zato se v republiki zavzema
mo za večja intervencijska

Preden odgovorimo na to 
vprašanje, nekaj podatkov o se
danjem položaju rudnika! Zanj 
je značilno predvsem dvoje: 

Kakor skoraj vsi rudniki 
barvastih kovin, tudi Rudnik 
živega srebra prihaja v položaj, 
ko ruda vsebuje vse manj ple
menite kovine, zaradi katere že 
deseti rod rudarjev nenehno ri
je pod zemljo. Zato morajo iz 
leta v leto nakopati in predelati 
vse več in več ter vse bolj »rev
ne« rade, če naj vzdržujejo pro-

mi sredstvi, kot pa jih potrebu
jejo za lastne potrebe. Z njimi 
zdaj, na razne načine, predvsem 
v obliki oročamja v banki, po
magajo drugim gospodarskim 
organizacijam v občini in tudi 
na Goriškem. Vse to pa z na
menom, da bi se ob Rudniku 
živega srebra v idrijski občini 
močneje razvila vsaj še ena, če 
že ne več gospodarskih organi
zacij, ki bi — ob morebitni kri
za piri poslovanju rudnika — 
nadomestila njegovo gospodar
sko moč. Zdaj namreč je tako, 
da je usoda idrijske občine, še 
zlasti pa njena skrb za družbe
ni standard, odvisna predvsem 
od tega, kako gospodari rudni
ški kolektiv. Ne da bi izdajali 
kakršne koli poslovne skrivnosti 
lahko povemo, da se tovarna 
»ETA« Cerkno že razvija v sme
ri, ki si jo želijo idrijski rudar
ji in da jo na tej poti sprem
ljajo idrijski KOLEKTOR ter 
še nekateri drugi kolektivi.

Prebivalci Idrije so v svoji sredi toplo pozdravili številne ugledne goste, med njimi tudi predsednika 
Izvršnega sveta Skupščine SRS Staneta Kavčiča in predsednika Republiškega sveta Zveze sindikatov

Slovenije Toneta Kropuška

sredstva, ki seveda ne bi bila 
namenjena za to, da ohranjamo 
pri življenju nerentabilno proiz
vodnjo in kolektive, pač pa za 
to, da bi na področjih, kjer bo
mo morali opuščati nerentabilno 
proizvodnjo, odpirali nova de
lovna mesta, ki bodo donosna in 
ki bodo zagotavljala zaposlenim 
dostojno življenjsko raven. S te
mi sredstvi moramo omogočiti 
hitrejšo prekvalifikacijo priza
detih delavcev in zagotoviti več
jo mobilnost.

Dolžni smo, in storili bomo 
vse, da odpravimo pojave soci
alne nesigumosti posameznih 
delavcev in kolektivov, ki so v 
objektivnih gospodarskih teža-,- 
vah, pri tem pa seveda priča
kujemo polno solidarnostno so
delovanje vsega gospodarstva,

izvodnjo vsaj na približno enaki 
ravni.

Druga bistvena značilnost po
slovanja Rudnika živega srebra 
v Idriji je, da na prodajno ceno 
sami ne morejo vpliva#, ker se 
ta cena vsakokrat določa na ve
likih svetovnih borzah. Trenvit- 
no vlada konjuktura. Zanjo se
veda ni mogoče predvideti, koli
ko časa bo še trajala.

• '-a ' :

Predsednik Republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije med 
slavnostnim govorom

rivajo nekdaj dragocene, iska
ne in za gospodarstvo nepogreš
ljive rude. Zlasti nekaterim 
manjšim premogovnikom, ki ne 
morejo biti povsem rentabilni, 
brezkompromisno konkurirajo 
cenejši pogonski in toplotni viri. 
Nizek ustvarjeni dohodek teh 
nekaterih manjših rudnikov po
gojuje tudi nizke zaslužke ru
darjev, ki so vse bolj v razko
raku z napori rudarskega dela. 
Tu bo neobhodno pospešiti po
stopno opuščanje takšne neren- 
tabihie proizvodnje, ne le v in
teresu slovenskega gospodar-

pa tudi prizadetih delavcev in 
kolektivov.«

IDRIJSKI »JUTRIŠNJI DAN«
Kakor je znano, smo pred 

časom na opisani način že raz
rešili probleme, ki so nastali z 
opustitvijo proizvodnje v rud
niku rjavega premoga v Krme
lju. Vemo tudi, da se je že dokaj 
razjasnila podoba prihodnje 
usode seinovških in še nekaterih 
drugih rudarjev. Kako pa v Id
riji gledajo na svoj jutrijšnji 
dan?

To, kar omenjamo, ne opre
deljuje samo gospodarskega po
ložaja idrijskih rudarjev, mar
več tudi vse njihove odločitve 
glede prihodnjega razvoja. Za 
zdaj sicer mi bojazni, da bi brez 
dela in kruha ostal sedanji ni
ti ne prihodnji rod rudarjev. To
da — prišel bo dan, ko ‘bodo ru- 
dišča izčrpana, ko bo treba ne
kaj storiti.

Idrijski rudarji že zdaj, ko 
jim gre dobro, mislijo na jutriš
nji dan. Tudi ta njihova priza
devanja. označuje dvoje:

— skrb za lastni razvoj in 
modernizacijo;

— pomoč ostalim gospodar
skim organizacijam v občini in 
v goriški regiji.

Iz zasnov njihovega perspek
tivnega programa razvoja v zve
zi s tem povzemamo, da si bodo 
v prihodnjem razdobju priza
devali predvsem za uresničitev 
naslednjih ciljev:

— pospešili bodo dela pri 
odpiranju novega rudišča v Lju- 
bevču;

— nadaljevali bodo z meha
nizacijo dela v jami, da bi tako 
povečali ptoduktivnost;

— modernizirali bodo izvoz 
in prevoz ^ude iz jame do topil
nice; '

— v topilnici bodo postavili 
nove peči, da bi tako lahko pre
delali vse večje količine rude, 
ki jo, oziroma, ki jo bodo še 
nakopali.

Predvsem to morajo doseči 
in uresničiti, če naj obdržijo tu
di dohodek na takšni ravni, da 
bi lahko skrbeli za nadaljnjo rast 
življenjske ravni, normalno

Ljudje

Daniel Srus, eden iz velike dru
žine idrijskih rudarjev — to pot 

v prazničnem oblačilu

vzdrževanje in, sčasoma, tudi 
za nadaljnjo modernizacijo rud
nika.

Trenutno, zaradi konjunktu
re na svetovnem trgu, pa idrij
ski rudarji razpolagajo z večji-

Drugo k drugemu: očitno je, 
da se kolektiv idrijskega rud
nika živega srebra nikakor ne 
zapira zgolj vase, marveč že 
zdaj, ko sploh še ni bojazni za 
obstoj, pomaga drugim, ki naj 
bi sčasoma prevzeli ..njegovo me
sto v, gospodarskem potencialu 
komune in ki mu bodo — v to 
so prepričani — .pomagali ta
krat, ko bi to bilo potrebno.

Tekst in foto: 
MILAN GOVEKAR

neposredni VTe*?sm, 
rednega zgodovin^ 
ga dogodka — 

človeka na Luno. “o 
Apolla 11 s človeško P°s 
ko, ko bosta dva člana P”. 
sadke prvič stopila nlt tri 
planet, bo ljubljansko ^ 
direktno posredovala V’’’;j, 
mednarodnih komunik^^ 
skih zvez. Vsega bo 
najst neposrednih PrejA, 
in ponovitev za tiste 0^~L, 
ce, ki ne bodo mogli 
levizijskim sprejemnik^1 
ob dolečnih urah. .

20. in 21. juUja bo 
in sicer 20. ob 18.40 po f 
šem časUj •bomo lahko O
dali polet icomandneOS . 
mesečevega fnodula, 0 
21.10 PO **eposrrf«* 
prenosu spuščanje vnfiOrl 
na Mesec. Naslednji.
21. julija. žeMDb 
lahko sledili 'odhoda^' 
riških astronavtov na 'v 
sečevo površino. Za ns« 
ste, ki bodo ta dogo*1?, 
zamudili, pa bo ljubijans^ 

x televizija še isti dan ob 1 ‘
? uri s pripravljenim^pošn11'
$ ki ponovila prihod in ^o!
Ž astronavtov po našemi _{r.

sednem planetu; 24. j^j. 
ob 17.30 pa bomo gledali"; 
malih ekranih, kako se 
čajo astronavti spet ^ 
Zemljo.

Vmes bodo na ljubil11* 
ski televiziji še posebne 
daje, ki bodo obravnav«*, 
planet Luno. Tako bo 
julija ob 18.20 ■zanimivo 
daja »Fantastično potot», 
nje«, v kateri bodo 0° ^,
rili znani slovenski znan«_
veniki, kaj vse je bilo 
bo napraviti, da je P°\e.. 
uspel. V oddaji »Zem"‘ 
pleše« (23. 7. od 21. uri Zv* 
čer) — to bo zabavno 
bena oddaja — bo na re,se. 
in šaljiv našin odgovori«^ 
ali so v vesolju tuje in n0*' 
vitejše civilizacije od n««1

Naj še zapišemo, da bo^ 
vse prenose ob P°}e!.. 
Apolla 11 na ljubljanski ‘ 
leviziji razlagali stroko, 
njaki ing. Ribarič, Qe„> 
dr. Kuščar in prof. FTaVf‘
Dominko.

P. M-

PODOBE
NAŠEGA

ČAŠA.;:::;

— Od kod so?
— Iz podjetja »Nova stre

ha«, tovariš predsednik!
— No, pa naj vstopijo, 

Francka...
— Vstopite, tovariši!
— Zdravo, tovariš predsed

nik!
— Zdravo, fantje! Sedite, 

prosim! Kaj bo dobrega?
— Čestitat smo vam prišli, 

tovariš predsednik, k izvolitvi. 
V svojem imenu in v imenu 
kolektiva, se razume. Vsi smo 
tu: jaz iz delavskega sveta, 
Jože zastopa sindikat, Janez 
pa partijo. Z nami je tudi to
variš Štefan, računovodja. Vse 
najboljše, tovariš predsednik!

Možje drug za drugim sega
jo predsedniku v roke.

— Hvala! Predsednik žari od 
zadovoljstva. Končno nepo
sredni kontakt z gospodar
stvom!

— Bi kavo, sokove ali kaj 
močnejšega?

~ D, saj ni treba, pravi to
variš iz delavskega sveta.

— Francka, natoči nam vi
njaka. Ne, nič se ne branite, 
zvrnili ga bomo, fantje, pa je! 
Kako vam kaj gre?

— Po kakšni liniji, tovariš 
predsednik? vpraša računovod
ja.

—.Po družbeni, se zasmeje 
predsednik. — Kako dela par
tija pa sindikat in sploh, ka
ko razvijate samoupravljanje, 
kakšne težave imate pri tem 
in tako naprej. Kar iskreno 
in brez strahu z besedo na

dan; pomagal vam bom, koli
kor bom mogel...

— Bi ti začel? dregne tova
riš iz partije tovariša iz sin
dikata.

— Ne, ti daj!
— Saj je vseeno, kdo začne, 

reče predsednik dobrohotno in 
spodbudno. — Med seboj se 
tako vsi dobro poznate in vsak 
ve, kaj se kje dela, ne?

— Res je, kakor pravite, to
variš predsednik, reče tovariš 
iz partije. — Bom pa najprej 
jaz povedal. Pri nas smo imeli 
do pred dveh let nekaj obrat
nih celic, potem smo se pove
zali na terenu, zdaj pa bomo 
po instrukcijah iz komiteja 
konference ustanovili aktiv kot 
delovno telo, delujemo pa kot 
komunisti predvsem v okviru

zdaj pa ga v okviru integracij' 
skih tendenc obravnavam0 
spet kot celoto, to je odtujene
ga od našega neposrednega 
proizvajalca.

— Glavni problem delavske
ga sveta pa je razvojni kon
cept, seže v besedo tovariš V 
delavskega sveta. — Že ve° 
kot dve leti iščejo perspekti
vo...

— Zato smo pravzaprav pri
šli sem! pribije računovodja 
ves v ognju.

— No, ne samo zato! ošine 
računovodjo z ostrim pogle
dom tovariš iz delavskega sve
ta. — Prišli smo sem tudi P® 
družbeni, ne le po gospodarski 
liniji.

— Tako!? Ste prišli potem 
k meni tudi po gospodarski

gadja
(IZ NAŠE PRAKSE IZGRADNJE SOCIALIZMA)

sindikata in v samoupravnih 
organih v podjetju ter v okvi
ru krajevne skupnosti na te
renu. Razen tega prejemamo 
vsi brezplačno list Komunist.

— Naš glavni problem je na
grajevanje po realiziranih re
zultatih dela, poprime za be
sedo tovariš iz sindikata. — 
Največ težav nam pa delajo 
merila in kriteriji za ugotav
ljanje poslovnega uspeha per- 
sonala v pisarni. Kako boš na 
primer nagrajeval delo direk
torjeve tajnice — to vprašanje 
je kar naprej na seji delav
skega sveta. Razen tega nam 
dela precej težav medfazno 
obračunavanje dohodka. Naj
prej smo po liniji razbili do
hodek na ekonomske enote,

liniji!? vpraša predsednik reS- 
no.

— Tudi! prikima delegacij*1 
— Kaj bi pa radi? vpraš* 

predsednik hladno.
— Kredit iz občinskega re' 

zervnega, oziroma, kakor Pr*' 
vite, intervencijskega sklad* 
ali kakor se mu že pravi, rec* 
tovariš iz delavskega sveta.

— Žiro račun imamo nam
reč blokiran, petnajstega so P* 
plače, pojasni računovodja.

— Povedat smo prišli, da b<> 
pri nas najbrž prekinitev. P°' 
ve tovariš iz sindikata. , 

— Kakor vidite, še P**^ 
čas! pravi zadovoljno račun0' 
vodja in potegne iz denarni0® 
koledar. — Danes smo ...

VINKO BLATNIK

=3^
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